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anatul
M-aM născut într-o biserică

M-am născut într-o casă în cadrul căreia câte-
va grinzi proveneau din biserica arsă de 
lemn, de la 1762. Din familia noastră erau, 

în urmă cu 300 de ani, dieci, ce știau să citească și să 
cânte la strană, și-au salvat câteva grinzi, le-au pus în 
tavanul casei. Pe ele se mai păstrau câteva fragmente 
de pictură, și de aceea eu am spus mereu că înainte de 
a-mi vedea pe mama și pe tata, mai întâi L-am văzut 
pe Dumnezeu și pe Maica Domnului în icoana din 
grinda din casă. Și celor care mă mai întreabă cum de 
am ales drumul acesta, al bisericii, le spun, într-un fel 
metaforic, că m-am născut într-o biserică.

*
În bisericile din Timişoara, am văzut că participă 

la Sfintele Slujbe oameni cu multă carte. Profesori 
universitari, medici, economişti, ingineri, din toate 
categoriile sociale. Să vă zic exemplul dat în biserică, 
într-una dintre duminici. Când am vorbit de mirul 
acela de nard, despre care Iuda spusese că mai bine 
ar fi fost vândut cu 300 de dinari - ştiind ce calitate 
intelectuală am în faţă - am prezentat şi care era valo-
area dinarului la vremea aceea: 4,5 grame de argint. 
Şi apoi am făcut o comparaţie cu cei 30 de arginţi cu 

care a fost vândut Hristos. Dacă aceste    elemente 
care fac parte din economie şi matematică, dacă nu 
sunt explicate se înţelege că sunt simple metafore 
matematico-economice. Ele erau criterii de valoare 
în vremea aceea după care se conducea viaţa socială 
şi economică. Lucrul acesta nu numai celor cu şcoală 
multă le-a folosit. În acelaşi timp, au înţeles şi oame-
nii cu mai puţină carte cât a fost de adâncă căderea 
omului şi cât de invers era tabelul de valori după care 
se judeca la un moment dat în societate. Pentru un 
litru de mir se dădea 300 de dinari, iar un om valora 
30 de arginţi. 

*
Cununa care s-a pus pe această „frunce” bănăţeană 

este Biserica. Adică credincioşii ei. Spre bucuria mea, 
am găsit aici credincioşi dornici de a asculta cuvân-
tul lui Dumnezeu, propovăduirea Evangheliei. Nu am 
găsit biserici triste, în sensul fără credincioşi. Peste 
tot, m-au întâmpinat cu multă bucurie şi mărturiseau 
că de zeci de ani nu le-a mai trecut pragul un mit-
ropolit. Marţi (n.r. - 6 aprilie), în comuna Giroc, îmi 
spuneau că de 55 de ani nu ar mai fi trecut un mi-
tropolit pe acolo. Faptul că la sfintele slujbe ne rugăm 

şi vărsăm o lacrimă împreună, cred că aceste lacrimi 
vor face să rămână mai departe credinţa vie în acest 
loc binecuvântat de Dumnezeu, care este Banatul.

*
Aud astăzi tot mai mulți părinți care spun că chel-

tuiesc foarte mulți bani cu copiii lor, pentru școală 
și așa mai departe, și eu le-aș spune, contabilicește, 
cât a cheltuit tata cu mine: 5 lei. Eram în clasa a V-a, 
a văzut că făceam geografia politică și economică a 
Europei și a văzut din carte câteva hărți, ș-atunci m-a 
dus la o librărie și a văzut acolo o hartă a Europei, 
format mai mare, care a costat 5 lei. A cumpărat-o, 
mi-a dat-o și-am mers cu ea acasă, am pus-o pe un 
perete deasupra patului, și de-acolo tata mereu mă 
întreba: cu cine se învecinează noastră. Și nu prea era 
de acord tata, îmi spunea «vezi că n-ai spus toți veci-
nii țării noastre», bineînțeles, cum învățase el, înainte 
de război, alții erau vecinii noștri...  

Și de la dragostea aceasta de hartă, de geografie,  
am luat primul 10 la geografie, și de aici apoi au 
început să sporească și celelalte note, celelalte des-
chideri spre celelalte materii. Aceasta a fost scânteia.”

† IOAN

 Doamne, sunt singur
Eusebiu CAMILAR                                                                                                                                                                       Cetatea Moldovei, nr. 1, 1 ianuarie 1943

Doamne, sunt singur. Auzi-mă.
Focurile toate s-au trecut.
Trâmbițele-nalte, zadarnic
Răsună pe ziduri de lut.

Nu se mai roagă la izvoarele soarelui
căprioarele, iezii mărunți;

Încremeniți, ghemuiți, încleștați,
Ciobanii dorm acoperiți de munți.

Chemându-te din slăvi în chiote,
În fulgerări de coase și pumnale,
Atâtea rânduri de flăcăi și ierburi
Au strălucit în țarinile tale –

Și ți-au văzut în ploile înalte
Picioarele de-argint cum strălucesc.
Flăcăi și ierburi putrezesc prin țarini
Și alți flăcăi și ierburi cresc.

Uneori, se aud morile adâncului
Măcinând pe sub munți, pe sub stânci;

Sub uriașe turle de cremene
Uneori s-aud buciume-adânci...

În zarea de cânepă vânătă
S-au dus verii mei, frații mei.
Ciobani străvechi mă așteaptă
De mult, să mă culc între ei...

Este bine să știți...
      În această perioadă de pandemie, jurnalul interregional „Banatul”, este singurul jurnal care ajunge cu o consecvență lunară la cititori din patru județe!

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

La începutul secolului, 
Timişoara se afla în febra 

realizării sistemului general de ali-
mentare cu apă şi de canalizare. O 
operă dusă, la bun sfârşit, ce a aşezat 
oraşul la parametrii europeni ai vremii. 
Dintre multele şi marile realizări, câte-
va au un statut aparte: turbina (uzina 
hidraulică), canalele colectoare princi-
pale (despre care nu se prea vorbeşte, 
deşi ar merita) şi turnurile de apă din 
Iosefin şi din Fabric. Primul a fost 
construit între anii 1912 şi 1914, iar 
celălalt, între 1913 și 1914. Creatorii 
acestor adevărate monumente au fost 
János Lenarduzzi, Richard Sabatici şi 
StanVidrighin. Mulţi le-am văzut din 
depărtare, puţini am avut curiozitatea să le privim 
de aproape. În Iosefin, pe Splaiul Nicolae Titulescu, 
retras faţă de stradă, spre fostul combinat „Solven-

tul” se înalţă, la peste cincizeci de metri, turnul ce 
asigura - în caz de avarie a sistemului - alimentarea 
cu apă a zonei. Un postament masiv (în cea mai 
mare parte, sub pământ) asigură stabilitate turnu-

lui. Un postament din piatră aparentă, 
spre care duc câteva trepte, şi o intrare 
frumoasă permite accesul spre o scară 
interioară, ce suie în spirală spre înal-
turi. După ce urci câteva sute de trepte, 
ajungi în perimetrul rezervorului de 
apă: masiv, sudat şi nituit, bazinul nu 
se mai foloseşte. Pentru scoaterea lui 
ar fi nevoie de zile întregi de dezmem-
brare şi apoi de coborâre pe trepte. 
Locul ar fi ideal pentru o panoramă 
asupra oraşului. Spaţii largi ar permite 
o panoramă deosebită. Cum însă pro-
prietarii se pare că nu cunosc valoarea 
şi nu au interes, cei interesaţi să preia 
şi să transforme turnul au fost mereu 
refuzaţi. Investiţia nu ar fi mică, dar 
beneficiile - în timp - ar fi mari. Poate 
că totuşi economia asta de piaţă va 

„sparge” imobilismul şi cele două turnuri vor intra 
într-un adevărat circuit turistic. Ce vis frumos!

Turnul de apã din Iosefin
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Proiect de cooperare transfrontalieră
Luni, 29 iunie, a avut loc în orașul Békésc-

saba conferința de deschidere a proiectu-
lui „Moștenirea Cenadului, punte între școli” între 
Școala Gimnazială din Jimbolia și Școala Generală 
și Grădinița Savio Szent Domonkos din Békéscsaba. 
Acest proiect implementează prin cooperarea trans-
frontalieră a școlilor în regiunea Békés – Banat, ex-
plorarea și cunoașterea valorilor etnografice, cultura-
le și geografice. Programul urmărește să consolideze 
identitatea culturală prin promovarea și transmiterea 
tradițiilor precum activități meșteșugărești și cursuri 
de dansuri populare. Cele două școli încearcă să imple-
menteze reciproc bunele practici în propria instituție 
prin învățare experiențială. Costul total al proiectului 
este de 220.350 euro. 

Străzi reabilitate în Jimbolia
Străzi reabilitate în Jimbolia, prin proiectul „Creșterea mobilității prin dezvoltare rutieră în Banat” - IBC, 

finanțat de UE prin Programul INTERREG IPA de Cooperare Transfrontalieră România – Serbia.
Tronsoanele reabilitate, cu o lungime totală de 2360 metri, sunt următoarele: strada Calea Mărășești – între 

Calea Kikindei și strada Basarabia – 969 metri, strada Ioan Slavici – între str. Republicii și str. Spre Vest – 860 
metri, strada Liviu Rebreanu – între str. Peter Jung și strada Spre Vest – 531 metri.

În imaginile atașate acestei postări, veți vedea cum au arătat drumurile în trecut și cum arată în prezent.

Reluarea traficului internaţional

Începând cu data de 17.06.2020, s-a reluat trafi-
cul feroviar internațional, prin punctul de trecere 

a frontierei Jimbolia.
În conformitate cu Hotărârea de Guvern nr. 476/2020 

privind prelungirea stării de alertă pe teritoriul României şi a 
măsurilor care se aplică pe durata acesteia pentru prevenirea 
şi combaterea efectelor pandemiei de COVID-19, s-a reluat 
traficul internațional de persoane și mărfuri prin mai multe 
puncte de trecere a frontierei deschise la granița cu Bulgaria, 
R. Moldova, Ucraina și Serbia, după cum urmează:

P.T.F. Jimbolia feroviar (județul Timiș);
P.T.F. Negru Vodă rutier şi feroviar (județul Constanța);
P.T.F. Turnu Măgurele rutier (bac) şi portuar (județul 

Teleorman). 

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Vizită de lucru

În zilele de 10 și 11 iu-
nie, Primarul Orașului 

Jimbolia, Darius Postelnicu, 
s-a aflat într-o vizită de lucru 
la București. Această vizită a 
avut ca scop întâlnirea repre-
zentantului Jimboliei cu prim-
ministrul României, domnul 
Ludovic Orban, dar și cu alți 

demnitari. Aceștia au dezbatut problemele orașului 
Jimbolia, dar și viitoarele proiecte ce vor fi realizate.

Acţiune de stropire

Marți, 30 iunie, pe raza orașului Jimbolia au 
fost efectuate stropiri împotriva țânțarilor, 

muștelor, căpușelor și a altor insecte dăunătoare cu 
mijloace aeriene și terestre. Această acțiune este prima 
din anul acesta și a fost efectuată de către o firmă spe-
cializată și avizată de către Ministerul Sănătăţii.

„Începând cu anul 1998, în data de 26 iunie, este marcată Ziua Drapelului Național al 
României. Această zi reprezintă pentru toți românii prilejul de a onora simbolul național și 
întreaga noastră istorie.

Identificăm tricolorul cu pacea, libertatea și dreptatea, dar nu trebuie să uităm că acesta 
este, în egală măsură, și un simbol al răspunderii pe care cu toții o avem în susținerea și 
dezvoltarea comunității și implicit a țării noastre.

Cu acest prilej vă adresez, dragi jimbolieni, urări de bine, multă sănătate şi putere de muncă.
La mulți ani Tricolorului nostru!  

Sfinţire la biserica „Sfântul Mihai“

Duminică, 21 iunie, a avut loc sfințirea lucrări-
lor realizate la clădirea Bisericii Romano-Ca-

tolice „Sfântul Mihai” din cartierul Futok. Liturghia a 
fost oficiată de către episcopul Csaba Pàl. 

Aparate de fitness în aer liber

În luna mai au fost instalate în parcul central al orașului Jimbolia și în parcul Friedman din zona gării 
aparate de sport pentru activități fizice în aer liber. Primăria orașului Jimbolia oferă accest gratuit tuturor 

celor care doresc să-și reia activitatea sportivă în aer liber după ridicarea stării de urgență. Bugetul pentru reali-
zarea acestei lucrări a fost asigurat de către Consiliul Local Jimbolia.

Darius Adrian Postelnicu, 
primarul orașului Jimbolia
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Aspecte din istoria canalizării
 Dr. Ing. Ilie VLAICU, Director general Aquatim

În timpul Evului 
Mediu nu au exis-

tat prea multe posibilităţi 
de a asigura canalizarea 
unei mari localităţi. În ca-
zul Timișoarei otomane au 
existat planuri de a reduce 
volumul lacurilor, bălţilor 
și mlaștinilor din jurul Ce-
tăţii printr-o alimentare cen-
tralizată cu apă și printr-un 
sistem de canalizare care să 

evacueze apele uzate.
În jurul anului 1670, otomanii au prins un archi-

tect italian, Cornaro, și l-au adus la Timișoara, ca să 
regularizeze cursul Timișului Mic, azi, Bega. Nu se 
cunosc cu precizie lucrările executate de către aces-
ta, dar este certă prezenţa sa aici și faptul că a lucrat 
câţiva ani la Timișoara. Crearea sistemului hidrotehnic 
Timiș-Bega, iniţiat de Maximilien Fremaut și continu-
at de Al.Steinlein, a anulat definitiv posibilitatea unor 
inundaţii catastrofale la Timișoara și a scăzut semni-

ficativ nivelul apelor stătătoare din preajma orașului.
Acum începe și săparea unor canale deschise care du-

ceau apa uzată până la canalul de centură ce ocolea pe la 
sud orașul. În anul 1765, cursul Begăi a fost îndepărtat 
de zidurile fortificaţiei și s-a săpat și acel canal de legă-
tură. Cum însă aceste canale, deschise fiind, produceau 
mirosuri neplăcute, ele au început să fie acoperite, fie de 
administraţia orașului, fie de particulari.

În anul 1827, la iniţiativa comandantului cetăţii, 
von Gretz, se formează o comisie mixtă, militară și 
civilă, care propune dirijarea apelor din canalul de le-
gătură într-un braț mort al Begăi, pe o lungime de 4 
km și cu o pantă de scurgere de 0,74 %. Acesta a fost 
renumitul canal sanitar.

În el se scurgeau apele de la 25 de case particulare. 
Specialiștii militari din construcţii propun canalizarea 
întregului oraș, iar cheltuielile să fie suportate pe ju-
mătate, de oraș și de militari. Primăria dispune efec-
tuarea unui recensământ și trecerea tuturor costurilor 
la particulari, lucru cu care Administraţia Militară nu 
este de acord. Maiorul Walter demonstrează, în anul 
1836, faptul că, în Timișoara, pot fi construite canale 

pentru apele uzate; mai mult, el indică pantele reale de 
scurgere și desenează secţiunile acestora, sistemul de 
spălare și evacuare direct în Bega sau prin mijlocirea 
braţului mixt. Primăria aprobă acest plan, urmând ca 
plata să se facă în decurs de patru ani. Cum însă pro-
iectul era doar în linii generale, forurile superioare îl 
resping. Până la urmă, proiectul este avizat, dar izbuc-
nirea Revoluţiei din 1848-1849 îl amână. Din iniţiativa 
primăriei, discuţiile se reiau după 10ani, tot în comisii 
mixte, dar nu se pun în aplicare măsurile luate.

Cetăţenii acuză creșterea bolilor infecţioase din 
cauza resturilor din canalele existente, primăria cere 
comandantului cetăţii curăţirea canalului sanitar, iar 
acesta solicită canalizarea întregului oraș, cu suporta-
rea parțială a costurilor. Șanţul sanitar nu avea o scur-
gere bună în aval de oraș, ceea ce îngreunează curge-
rea și, în plus, apele uzate din șanţ erau mai jos decât 
albia majoră a Begăi; șanţurile de apărare a cetăţii sunt 
și ele mai joase decât şanţul sanitar. În anul 1876, se 
propune extinderea unor trasee, înainte de a fi racor-
date la șanţul sanitar, cu scopul de a reţine depunerile 
mirositoare și de a nu colmata respectivul șanţ.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Colaborare internaţională pentru inovaţie 
şi dezvoltare sustenabilă

Aquatim s-a alăturat recent unui interesant proiect internațional de colaborare interdisciplinară 
pentru susținerea inovației și a dezvoltării sustenabile. Proiectul, denumit „ASEPPS – Însușirea 

socială a cunoștințelor, științei și tehnologiei în proiectele de sustenabilitate”, este implementat de un 
consorțiu format din 10 instituții din şase țări, printre care universități și institute de cercetare din Co-
lumbia, Franța, Argentina, Costa Rica și Irlanda cu tradiție în promovarea inovației tehnice.

Proiectul presupune transferul de cunoștințe și un schimb de idei și perspective între parteneri, pri-
vind activitatea și proiectele lor de cercetare din domeniile: energii regenerabile, tratarea și epurarea 
apei, arhitectură ecologică. Obiectivul constă în elaborarea unui cadru de dezvoltare, cu înțelegerea 
modului în care ideile și proiectele inovative parcurg etapele de planificare, proiectare și implementare 
și cum sunt însușite cunoștințele noi de către comunitate, experți și publicul larg în egală măsură.

Proiectul a demarat cu organizarea unei serii de webinarii pe teme din domeniile menționate, în care 
membrii consorțiului au ocazia de a se familiariza cu proiectele inovative implementate de ei și abor-
dările specifice. Primul webinar, Soluții energetice pentru îmbunătățirea condițiilor locale, este dedicat 
energiilor regenerabile și are loc astăzi, începând cu ora 17.

Compania Aquatim va fi reprezentată de Cristina Borca și Cosmin Marius Ivașcu, care vor vorbi 
despre proiectele de cercetare aplicativă ale Aquatim, respectiv despre stații pilot modulare pentru teh-
nologii avansate de tratare a apei.

Alte subiecte prezentate se referă la producerea energiilor alternative din biomasă sau deșeuri biode-
gradabile, producția de biogaz provenit din procesarea în metantancuri pentru uzul unei comunități, bio-
sisteme pentru cantine comunitare, cercetări în domeniul biocombustibililor și bioenergiei, construcții 
de locuințe ecologice etc. Webinarul se va desfășura pe platforma Zoom, iar detalii pentru înscriere și 
accesare fiind disponibile pe pagina Facebook a Asociației Colifri Recherce, partener al proiectului: 
https: // www.facebook.com/ColifriRecherche /

Loredana LEORDEAN

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV

Ți-aduc prinos această dimineață
cu lotuși albi pe lacul nesfârșit.
Ți-aduc prinos un cer ce se răsfață
unduitor, printre copaci zărit.

Ți-aduc prinos aceste zori, cu vise,
cu ape, nouri și cu flori pe ram
și cu mireasma florilor deschise,
de care tu și eu ne pătrundeam.

Ți-aduc prinos obida și necazul
din vechiul cântec de la iarmaroc,
obida ce-a crestat adânc obrazul
acelor duși, și-acum răsună-n joc.

Ți-aduc a vieții noastre dimineață
cu zvon de pași și voci, pe drum, în jos…
În depărtări, corăbii mari de ceață…
Iubire, tot ce am, ți-aduc prinos.

Hui CAN (Vietnam)

 Prinos
Din poezia de dragoste a lumii

 
Str. Gheorghe Lazăr nr. 11A, Tel: 0256 201 370 / int. 3153  

Detalii pentru presă: Biroul Comunicare și Relații Publice, e-mail: crina.chirila@aquatim.ro 

 
 
 
 
 
 
 

03.07.2020 
 

Aquatim a atras fonduri europene pentru apă și canalizare în Șag 
 
 

În data de 1 iulie 2020, Aquatim a semnat cu Asocierea Romtim Instal SRL – AEG 
Tehnology SRL contractul de lucrări „Execuţie reţele de apă şi apă uzată Şag”, în valoare de 
26.831.918,82 de lei, fără TVA.  

 
Această investiție presupune conducte noi de apă pe 7 străzi din localitatea Șag, 

inclusiv un rezervor nou de apă, o stație de pompare, una de repompare și una de clorinare. 
De asemenea se vor realiza 7 stații de pompare ale apelor uzate și rețele de canalizare noi 
pe 31 de străzi. Durata de execuție a lucrărilor este de 24 de luni, urmată de 37 de luni de 
garanție. 
 

Acesta este primul contract semnat din cele 30 de contracte de lucrări care fac parte 
din amplul „Proiect regional de dezvoltare a infrastructurii de apă și apă uzată din județul 
Timiș, în perioada 2014-2020”(cod SMIS 2014+ 125651), din cadrul Programului Operațional 
Infrastructură Mare (POIM).  

 
Întregul proiect are valoare totală de 180 milioane de euro, din care 135,6 milioane 

de euro fonduri nerambursabile de la Uniunea Europeană, 20,7 milioane de euro de la 
bugetul de stat, 3,2 milioane de la bugetul local și 20,5 milioane de euro co-finanțare 
Aquatim. Obiectivul este dezvoltarea unor sisteme durabile de alimentare cu apă și apă 
uzată în Timișoara și în 81 localități din județul Timiș.  

 
Se vor realiza 22 de stații de tratare a apei potabile, 483 km de conducte de 

alimentare cu apă, 6 stații de epurare, 412 km de rețele de canalizare, o linie de valorificare 
energetică a nămolului și un sistem SCADA regional. 
 
 

Dr. ing. Ilie Vlaicu 

Director General 

Aquatim SA 

 

Proiect cofinanțat  din Fondul de Coeziune prin Programul Operațional Infrastructură Mare 2014-2020. 
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Marcel AVRAM -  Primar al orașului Făget

Când m-am întors din 
orașul cu castani, după 

întâlnirea cu edilul orașului 
Făget domnul profesor Marcel 
Avram, pe drumul boieresc al 
Mocioneștilor străjuit de pă-
duri maiestoase, ziua era pe 
terminate; soarele se ascunsese 
în spatele unui crâng de plopi 
tremurători și umbra copacilor 

se întindea fără sfârșit peste ogoarele neclintite. Pe 
drumeagul îngust și umbrit, ce șerpuia de-a lungul 
pădurii, odihnea un țăran și căluțul lui alb. Departe, 
razele soarelui inundau Lunca Mureșului și, strecu-
rându-se printre crengi, colorau trunchiurile plopilor 
într-o lumină caldă, făcându-le să semene cu tulpinile 
brazilor; frunzișul părea albastru, iar deasupra lui 
cerul, se boltea vioriu, ușor împurpurat de căderea 
amurgului. Rândunelele zburau sus de tot, vântul se 
potolise de-a binelea și  albinele întârziate zumzăiau 
somnoroase printre flori. Ce minune, o, Dumnezeule!

Domnule primar, am să îndrăznesc, în debutul di-
alogului nostru, să vă adresez o întrebare de suflet. 
Îngăduiți?

4Vă rog.
Domnule profesor, nu vă este dor de catedră?
4O, da! Îmi este dor tot timpul de colegi, de 

elevi, drept care mi-am mai păstrat o oră la catedră. 
Liceului „Traian Vuia” din orașul nostru funcţionea-
ză ca liceu teoretic cu profilurile real și uman la fili-

era teoretică și profilul servicii, specializare econo-
mic, la filiera tehnologică. Ei bine, cei de la profilul 
uman, din clasa a XI-a, rup aproape total legătura 
cu matematica, mai au o singură oră pe săptămână 
și aceea opţional, iar eu, în fiecare an, iau elevii de 
clasa a XII-a, de la profilul „uman”, cu care, în fie-
care miercuri, de la ora 10:00 la ora 11:00 am o oră 
pe săptămână de matematică și astfel am prilejul să 
mă reîntâlnesc atât cu colegii, cât și cu elevii liceului 
nostru. Aceste întâlniri, oferindu-mi, pe lângă bucu-
ria revederii și ocazia de a afla și problemele cu care 
ei se confruntă.

Aș dori să mai rămânem, puțin, în acest univers 
elitist, dorind să aflu dacă și în viitor veți acorda 
școlii făgețene același sprijin ca până acum?

4Da, am acordat mereu de-a lungul acestor ani, 
o atenţie aparte școlii orașului nostru și în egală 
măsură, spitalului nostru. Dovadă că o foarte mare 
parte din proiectele pe care le-am dezvoltat de-a 
lungul timpului, s-au adresat atât școlii, cât și spita-
lului.

Dacă ar fi să vorbim despre proiecte, cu ce ați în-
cepe domnule primar?

4Domnișoară Roxana, dacă aș începe cu cele 
pe PNDL, atunci vreau să evidenţiez faptul că noi 
făgeţenii suntem campioni în atragerea fondurilor 
Programului Naţional de Dezvoltare Locală, având 
nu mai puţin de 11 proiecte câștigate.

Dacă tot vorbim de campioni!
4Exact, nouă din aceste proiecte fiind deja im-

plementate cu toţi banii primiţi și mai avem încă 
două proiecte care se află în lucru. Dacă toate ce-
lelate orașe, mai puţin municipiile din judeţ, au avut 
undeva la 10 proiecte împreună, ei bine, Făgetul sin-
gur a avut 11 astfel de proiecte!

Felicitări domnule primar!
4Mulţumesc.
Cui a fost destinată cea mai mare parte a acestor 

proiecte?
4Cele mai multe au avut ca destinaţie școlile 

aflate pe raza orașului nostru.
Domnule primar, știind că aveți azi un program 

extrem de încărcat și nedorind să profit de amabili-
tatea dumneavoastră, eu oricum, am reținut faptul că 
mă veți primi și luna viitoare...

4Cu plăcere.
Doresc, pentru cititorii noștri din alte județe, să 

vă rog să evidențiați, în finalul dialogului nostru de 
azi, câteva date privind vechimea învățământului 
făgețean.

4Învăţământul făgeţean are o vechime de 
aproape un sfert de mileniu, prima școală româ-
nească funcţionând încă din 1774 alături de Şcoala 
Confesională Germană atestată încă din 1769 ale că-
rei cursuri le-a urmat între anii 1881 – 1883 și marele 
inventator Traian Vuia, al cărui nume se află pe fron-
tispiciul liceului, nume căruia elevii săi îi fac cinste 
oriunde se află ei.

Noi, fãgeþenii, suntem campioni în atragerea fondurilor Programului Naþional de Dezvoltare Localã, 
având nu mai puþin de 11 proiecte pe care le-am câºtigat

 Dialog consemnat de 
Roxana FURDEAN

Calea ferată Lugoj-Făget-Ilia

Prin Legea nr. 
XXXI din 1880, 

privind liniile ferate de 
interes local se încuraja 
construirea unor linii se-
cundare de către societă-
ţile particulare. În urma 
acestei legi, în decurs de 
numai 10 ani, între 1888-
1898, au fost construite 
14 linii ferate de interes 
local în Banat, printre 

care şi linia ferată Lugoj-Ilia ce trecea prin Făget. 
Această linie lungă de 81 de km a fost construită 
de „Societatea Anonimă a Căilor Ferate Sud Ori-
entale Maghiare” cu capital privat în două etape: 

Lugoj-Făget în anii 1895-96 şi Făget-Ilia în 1898, 
fiind dată în folosinţă la 17 septembrie 1898.

A fost printre cele mai costisitoare linii de cale 
ferată din Banat, deoarece a necesitat cele mai 
mari cheltuieli de construcţie pe km – 93.252 co-
roane –, din cauza reliefului diversificat. Calea 
ferată Lugoj-Ilia are 84 de poduri – cele mai mari 
fiind cele două de pe Mureș cu 256 m, respectiv 
95 m lungime – și un tunel de creastă la stația 
Holdea.

La Făget pornește de la altitudinea de 123 m, 
ajunge la 250 m la Holdea și coboară la Ilia la 
175 m. Autorităţile comitatense au contribuit la 
construirea căilor ferate prin alocări de fonduri, 
care au fost investite în acţiunile societăţilor de 
căi ferate de interes local.

Deloc neglijabile erau contribuţiile populaţiei 

rurale efectuate prin munci obşteşti, care depă-
şeau sute de mii de coroane. Dacă în zona Făgetu-
lui, ca de altfel în cea mai mare parte a Banatului, 
s-a acordat prioritate drumului de fier comparativ 
cu alte zone, explicaţia se leagă de interesele Vie-
nei de a favoriza dezvoltarea capitalistă a regiunii.

Calea ferată a contribuit la dezvoltarea agricul-
turii, meşteşugurilor şi comerţului şi nu în ultimul 
rând la strângerea legăturilor spirituale printr-o 
mai bună şi rapidă circulaţie a ideilor şi produse-
lor culturale, racordând zona Făgetului şi în spe-
cial Făgetul, la trăirile, frământările şi speranţele 
Banatului, circumscrise spaţiului românesc.

Dumitru TOMONI

  Restituiri Făgeţene
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Mircea JICHICI - Primar al orașului Lipova

Într-o după-amiază 
călduroasă de iulie am 

pornit peste dealurile timișene 
ale Coșariului spre Lipova. 
De-a dreptul prin pădure. Cu 
cât înaintam și urcam, cu atât 
locul se sălbăticea, cu atât 
râpa se îngusta. Drumul celă-
lalt, drumul cel mare al auto-
străzii, e prea cunoscut, și de 

plăcerile lui nu sunt ahtiată, deși lumea e mândră 
de el. Și deodată lumina crește ca într-o poiană 
fermecată. Am coborât spre „băi”, și intrând în 
oraș am gândit că fiecare colțișor de aici își are 
curiozitățile lui.

Domnule primar, venind spre dumneavoastră 
și văzând drumurile frumoase ale orașului, m-am 
gândit să vorbim chiar despre străzi. Ce ziceți?

4Foarte bine, cu atât mai mult cu cât noi, 
în ultimele săptămâni, am ajuns cu lucrările pe 
str. Horia și pe str. Miron Costin, ultimele două 
străzi din pachetul de opt, cuprinse în proiect. 

Mai exact în proiectul de reabilitare a celor opt 
străzi din orașul Lipova, demarat în toamna anu-
lui 2019, proiect pe care îl continuăm într-un ritm 
susţinut.

Un proiect destul de cunoscut.
4Da, reamintesc că este vorba despre Pro-

iectul „Reabilitarea infrastructurii rutiere pe 
străzile 9 Mai, Crucii, Cloșca, Horia, Miron Costin, 
Mărășești, Oituz și Ştefan cel Mare.

Cu ce valoare, domnule primar?
4Proiectul are o valoare totală de aproape 

șase milioane de lei.
Și finanțarea cine a asigurat-o?
4Proiectul este finanţat de Ministerul Dez-

voltării prin Programul Naţional de Dezvoltare 
Locală.

Carevasăzică, vă țineți promisiunea față de oa-
menii Lipovei.

4Firesc, după cum am promis, continuăm 
cu celelalte străzi din pachetul celor opt străzi, 
proiect aprobat de guvernarea PSD, finanţat prin 
Programul Naţional de Dezvoltare Locală, valoa-

rea lucrărilor fiind, cum am spus, de aproxima-
tiv 6 milioane de lei. Până acum au fost asfaltate 
străzile: Oituz, Mărășești, 9 Mai, Crucii și parţial 
Ştefan cel Mare. La finalul lunii mai, a avut loc 
turnarea covorului asfaltic pe stradă Horia, iar 
în prezent s-a intrat și pe str. Miron Costin, ulti-
ma stradă din cele 8 prevăzute a fi reabilitate în 
acest proiect.

Despre recepția lucrărilor ce îmi puteți spune?
4Recepţia pentru lucrările din cadrul acestui 

proiect, care cuprinde opt străzi din orașul Lipo-
va, nu a fost încă realizată , acest lucru urmând a 
fi posibil abia când acest proiect va ajunge la final 
de execuţie și fiecare din cele opt străzi cuprin-
se, va îndeplini toate criteriile necesare calitativ 
și obligatorii de asigurat, astfel încât ulterior să 
nu existe niciun fel de probleme.

Domnule primar, cum ați dori să încheiem acest 
scurt dialog?

4Cu o urare frumoasă și simplă: Dumnezeu 
să binecuvânteze Lipova și pe locuitorii ei!

Dumnezeu sã binecuvânteze Lipova ºi pe locuitorii ei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

Lucrările pentru reabilitarea Străzii Ştefan cel Mare – banda de circulaţie cu probleme 
la partea de asfalt, a fost refăcută în totalitate pe cheltuiala constructorului

Suplimentar problemelor apărute în 
urma ploilor din ultima perioadă, 

o altă problemă care privește tot una din 
străzile cuprinse în ultimul proiect de reabi-
litare străzi din Orașul Lipova, aflat încă  în 
plină desfășurare, a fost adusă din nou în vi-
zor pe rețelele de socializare și mass-media. 

Această problemă se referă la un seg-
ment de drum de pe STR. ȘTEFAN  CEL  
MARE, care a prezentat probleme, la scurt 
timp după turnarea asfaltului.

Se aduce la cunoștința tuturor cetățenilor, 
faptul că, pentru această problemă execu-
tantul lucrării (firma PORR  CONSTRUCT 
SRL), a fost sesizat încă de la apariția pro-
blemei și în cele din urmă  acesta a inter-
venit, în cursul zilei de marți 16.06.2020 
pentru remedierea situației. 

Problema de pe Str. Ștefan cel Mare, a 
apărut în urma lucrării inițiale, când aceas-
tă bandă de circulație a fost turnată ne-

conformă de către constructor, fapt care a fost semnalat firmei imediat,  de către 
reprezentanții Primăriei. 

În data de 16.06, a.c., firma a fost prezentă la fața locului , iar banda de circulație 
care a prezentat aceste porțiuni cu defecte în asfalt, a fost în cele din urmă reprofi-
lată și turnată din nou, toate aceste intervenții fiind realizate pe cheltuiala construc-
torului, firma „Porr Construct SRL”.

În final, dorim să menționăm câteva aspecte foarte importante, referitoare la 
stadiul proiectului care prevede reabilitarea a opt străzi din Orașul Lipova, dintre 
care și străzile menționate anterior și care au făcut subiectul ultimelor zile. Este 
vorba despre Proiectul  „Reabilitarea infrastructurii rutiere pe străzile 9 Mai, Cru-
cii, Cloșca, Horia, Miron Costin, Mărășești, Oituz și Ștefan cel Mare, proiect cu o 
valoare totală de peste 5,5 milioane de lei, finanțat de Ministerul Dezvoltării prin 
„Programul Național de Dezvoltare Locală”.

Lucrările pe aceste străzi, nu au ajuns la final. Pe fiecare dintre străzile cuprinse 
în proiect se lucrează, există încă o serie de lucrări și detalii necesare de finalizat 
cum ar fi: trotuare, rigole, etc.

Termenul de finalizare al proiectului de reabilitare a celor opt străzi din Orașul 
Lipova, este vara anului 2020. 

Recepția pentru lucrările din cadrul acestui proiect, care cuprinde opt străzi din 
orașul Lipova, așa cum a menționat și domnul primar în dialogul de mai sus, nu a 
fost realizată!

Recepția lucrărilor va fi realizată abia când acest proiect va ajunge la final de 
execuție și fiecare din cele opt străzi cuprinse, va îndeplini toate criteriile necesare 
calitativ și obligatorii de asigurat, astfel încât ulterior să nu existe probleme sau 
disconfort.

 În atenţia cetăţenilor oraşului Lipova  

Lipova a marcat 100 de ani de la semnarea Tratatului de la Trianon
(1920 – 2020)

Data de 04.06.2020, a marcat celebrarea a 100 
de ani de la semnarea Tratatului de la Tria-

non (1920 - 2020), această zi fiind una de o  însem-
nătate imensă și desăvârșită pentru poporul român. 

Pentru marcarea celor 100 de ani - Centenarul - de 
la semnarea Tratatului de Trianon, în Orașul Lipova, 
Primăria  și Consiliul Local al Orașului Lipova, au 
organizat, prin implicarea Primarului Orașului Lipo-
va - Iosif Mircea JICHICI, a Viceprimarului Orașului 
Lipova - Vasile DODON, precum și a Consilului Lo-
cal Lipova, reprezentat cu această ocazie, de  Dna. 
Mirela POPA - Consilier local, un scurt moment 
omagial, desfășurat la Bustul Regelui Ferdinand I,  

de pe aleea principală din Parcul Mare al Orașului Lipova.
Tratatul de la Trianon a fost semnat la data de 4 iunie 1920 între Puterile Aliate 

învingătoare în Primul Război Mondial și Ungaria, în calitate de stat succesor al 
Imperiului Austro-Ungar, stat învins în Primul Război Mondial. 

Prin semnarea acestui Tratat s-a dorit stabilirea frontierelor noului stat Ungaria 
cu vecinii săi - România, Cehoslovacia, Austria, Regatul Sârbilor, Slovenilor (stat 
care ulterior a devenit Iugoslavia) și Croaților.

Locul unde s-a semnat Tratatul,  a fost Palatul Marele Trianon de la Versailles, 
unde, în 04.06.1920,  au fost prezente la semnarea Tratatului,  pe de o parte 16 
state aliate (inclusiv România) și pe de  altă parte,  Ungaria.

Respect și onoare  victoriei diplomației românești, care astăzi marchează Cen-
tenarul!



6. iulie

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Virgil BUNESCU - Primar al comunei Giarmata

Am revenit în frumoasa 
comună Giarmata, pen-

tru a continua dialogul început 
cu primarul comunei, domnul 
inginer Virgil Bunescu. Comu-
na se schimbă de la o zi la alta, 
lucrări la tot pasul și timpul 
primarului este tot mai puțin 
pentru dialog. Dar, cu ama-
bilitatea sa, domnul primar a 
acceptat și de această dată să-

și facă timp pentru o bună informare a cetățenilor 
comunei sale.

Domnule primar, încheiam dialogul nostru tre-
cut, cu regretul dumneavoastră de a nu putea ține, 
în acest an, „rugile” comunei.

4Este adevărat și în această conjunctură nu 
pot să sper decât că la anul să ne vedem la ruga de 
la Cernăteaz cu bucurie și în alte condiţii, care să 
fie normale, fără teama de Covid19. Suntem într-
o perioadă de mare precauţie cu măsuri sanitare 
concrete impuse de guvern și de medici pe care 
trebuie să le respectăm pentru a fi la adăpost și a 
ne feri de coronavirus.

Domnule primar, școala pentru elevii de clasa a 
opta?

4Domnule Miron, școala din Giarmata împreu-
nă cu primăria a trebuit să găsească cele mai bune 
metode pentru a face să se desfășoare în bune 
condiţii școala online și elevi de clasa a VIII să poa-
tă urma cursurile de pregătire începând cu data 
de 2 iunie, până în 12 iunie. Așadar primăria a ofe-
rit măști pentru copii, pentru profesori și pentru 
ceilalţi angajaţi din școală, pentru ca ei să aibă în 
fiecare zi măști noi și să le poată schimba.

Pe lângă măști, ați mai asigurat și un alt sprijin?

4Primăria a asigurat și dezinfectant, dar și 
transportul cu microbuzul către școală, dacă a 
fost nevoie. În acest caz a fost nevoie să vedem 
câte persoane se deplasează la școală și dacă se 
deplasează. A trebuit să ne gândim și la câte mi-
crobuze ar fi nevoie, pentru a putea stabili și ora-
rul exact. Dar în tot acest timp și chiar în continu-
are, am atras atenţia tuturor consătenilor mei, că 
vor fi măsuri speciale de transport, cu respectarea 
anumitor reguli stricte, pentru a se evita infecţiile 
cu coronavirus. Au conștientizat și părinţii că tre-
buie să fie cât mai puţini copii într-un microbuz și 
să se păstreze o anumită distanţă între ei. Aceste 
amănunte le-am discutat cu domnul profesor Mi-
rea directorul școlii din Giarmata.

Sunteți un om extrem de atent la detalii, acest lu-
cru se poate vedea și după felul în care urmăriți toa-
te lucrările care se fac în comuna dumneavoastră.

4 Mi se pare firesc să urmăresc cu atenţie toa-
te lucrările care se execută în comuna noastră. Nu 
ne putem juca cu banii publici. Iar în cazul elevi-
lor, este nevoie ca totul să fie pregătit cu exac-
titate, pentru ca elevii de clasa a VIII a să poată 
urma școala în siguranţă. Primăria și școala trebu-
ie să facă tot ceea ce este nevoie pentru ca elevii 
să poată da examenul în siguranţă și să depășim 
această situaţie de criză sanitară.

Această pandemie a impus și noi reguli la Bise-
rică?

4Sigur că sunt reguli noi, la slujbele religioase. 
Biserica a și primit măști de la primărie, fiindcă i 
s-a permis să susţină slujbele religioase, dar în aer 
liber cu un anumit număr de persoane, la o anumi-
tă distanţă, toţi purtând măști pe faţă. În funcţie 
de numărul credincioșilor care vor veni la biserică, 
vom oferi măști pentru ca toţi să poată participa 

la slujbă. Măști primesc și medicii de la centrul de 
permanenţă medicală. De asemenea, vom lua le-
gătură și cu societatea de transport persoane în 
zona metropolitană, ca să dotăm autobuzele care 
circulă de la Giarmata la Timișoara cu un anumit 
număr de măști pentru călători. Dacă mai sunt 
sugestii pentru a oferi măști în anumite locuri și 
situaţii, așteptăm să fim informaţi pe facebook-
ul sau emailul primăriei sau la telefon. Vrem să 
fim informaţi unde și când să dăm măști. Vrem ca 
treaba să meargă bine și să nu avem probleme cu 
distribuţia. Dacă sunt persoane care nu ajung la 
aceste măști, le rugăm să ne anunţe ca să putem 
lua măsurile necesare. Dacă nu vor ajunge măștile 
pentru toţi, vom mai cumpăra.

Credeți, domnule primar, că vor fi condiții optime 
pentru ca elevii să urmeze școala online, așa cum 
cere guvernul?

4Domnule Miron, Primăria comunei Giar-
mata a luat și va lua toate măsurile pentru a-i 
ajuta pe elevi să aibă acces la educaţia online. 
În comună avem 600 de elevi mi-e greu să cred 
că vom putea lua atâtea tablete. Guvernul a dat 
o ordonanţă prin care va asigura mijloacele teh-
nice pentru elevii care au posibilităţi reduse pen-
tru a-și achiziţiona tabletă sau telefon inteligent 
pentru a urma educaţia online. Noi am primit de 
la prefectură o estimare, că este nevoie de 50 
de tablete pentru elevii cu posibilităţi reduse. În 
acest context vreau să mai amintesc că școala pe 
care o construim acum în comună are o logistică și 
aparatură moderne - calculatoare și laptop-uri, in-
ternet etc. Avem 1 milion de euro pentru achiziţia 
de dotări pentru școala nouă din Giarmata, dotări 
superioare, care vor fi făcute în toamnă.

Avem un milion de euro pentru achiziþia de dotãri pentru ºcoala nouã din Giarmata, 
dotãri superioare care vor fi fãcute în toamnã

Mi se pare firesc să urmăresc cu atenţie toate lucrările care se execută în comuna noastră. 
Nu ne putem juca cu banii publici! 

  Virgil BUNESCU

Pagină realizată de Gheorghe MIRON



7. iulie

 oaia de 
Remetea Mare

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 Ilie GOLUBOV -  Primar al comunei Remetea Mare

Pentru cine vrea să vi-
ziteze, pentru prima 

dată comuna Remetea Mare 
este necesar să știe că ea se 
situeaza în centrul județului 
Timiș, la 12 km est de muni-
cipiul Timisoara. Este străbă-
tută de drumul național DN 
6(E70) și de canalul Bega. Se 
învecinează la nord-est cu Ia-

nova, la est cu Izvin, la sud cu Bucovăț și la vest 
cu Ghiroda. Comuna Remetea Mare  cuprinde lo-
calităţile Remetea Mare şi Ianova. Distanţa între 
localităţile Remetea Mare şi Ianova este de 7 km. 
Și vizitând-o, va afla oameni harnici, primitori și 
o comună gospodărită cu grijă de primarul său cu 
care am și stat de vorbă.

Domnule primar, în anii trecuți, acum era vre-
mea rugilor, a goștilor, a veseliei colective.

4Din păcate asta a fost în anii trecuţi. Regret 
sincer, așa cum regretă toţi consătenii mei, că în 
acest an nu mai putem ţine aceste serbări de su-

flet și că nu mai putem urma frumoasele noastre 
datini.

Nu a trecut pandemia?
4Sincer, am fost convins că ce a fost greu a 

trecut, dar acum după cum se prezintă datele 
statistice, încep să am serioase îndoieli.

Ați avut cazuri de îmbolnăviri cu acest virus, pe 
raza comunei?

4Da, a existat un caz la Ianova, un cetăţean 
austriac, cu domiciliul în Ianova, a fost atins de 
acest virus și care din păcate, a și decedat. Mă 
rog bunului Dumnezeu să nu mai avem, pe aria 
comunei niciun caz de om infectat cu acest virus.

Este posibil totuși să se țină ruga din august?
4Greu de crezut. După cum se prezintă 

situaţia la nivel naţional, cu numărul de îmbolnă-
viri în creștere, nu cred că vom avea această posi-
bilitate. Sigur, ne-am bucura cu toţii, dar...

Elevii comunei?
4Elevii au urmat indicaţiile inspectoratului 

școlar și din câte am înţeles de la doamna direc-
tor al școlii, au avut și au în continuare o foar-

te bună colaborare cu profesorii lor, împotriva 
restricţiilor impuse de pandemie.

Nu ați renunțat la intenția de modernizare a se-
diului administrativ al comunei dumneavoastră?

4Nu, dar acum sunt alte priorităţi pe agenda 
noastră de lucru, dar de renunţat nu am renunţat.

Apropo de priorități, nu aș dori să încheiem di-
alogul nostru, fără să vă întreb măcar despre un 
proiect actual.

4Avem în pregătire o licitaţie pentru dru-
mul de legătură dintre Remetea Mare și Ianova, 
DC.62.

Ce lucrări anume se vor face pe acest drum?
4Pe acest drum se vor efectua lucrări de mo-

dernizare și de lărgire.
Domnule primar, care este, în acest moment al 

dialogului nostru, dorința dumneavoastră primor-
dială, legată de activitatea administrativă?

4Îmi doresc, ca până la sfâșitul anului, să de-
finitivăm cât mai multe din proiectele necesare 
comunei.

Îmi doresc, ca pânã la sfâºitul anului, sã definitivãm cât mai multe 
din proiectele necesare comunei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Zi de rugă în comuna 
Remetea Mare

 Regret sincer, aşa cum regretă toţi consătenii mei, că în acest an nu mai putem ţine 
aceste serbări de suflet şi că nu mai putem urma frumoasele noastre datini.

Primar – Ilie Golubov

  Rubrica şcolii

Când pui o întrebare, luminezi lucrurile

Elevul Raul N., din comuna Remetea Mare, ar dori să afle cum este corect: „probleme astringente” 
sau „stringente”? 

Dragă Raul, diferenţa între astringent şi stringent este de o literă / un sunet. Ambele forme sunt co-
recte, dar, ca orice paronime, au sensuri diferite, confundate de unii vorbitori ai limbii române, având în 
vedere că termenii sunt mai pretenţioşi, respectiv împrumuturi  din limba franceză.

Astringent, din fr. astringent, lat. astringens, -ntis, înseamnă: 1. Adj. (Despre substanțe) Care contrac-
tează țesuturile organismului. 2. S. n. Substanță sau medicament folosit pentru combaterea secrețiilor 
organice exagerate.

Stringent, din it. stringente, folosit adjectival, are înţelesul: Care trebuie să fie luat neapărat în seamă, care 
se impune în mod imperios, care nu suferă amânare; care necesită soluționare imediată, presant, imperios.

Exemple: În această săptămână s-au ivit probleme stringente, nu mă pot ocupa de altceva. / Uneori, se 
recomandă folosirea unor loţiuni astringente, pentru a îmbunătăți aspectul tenului etc.

30/06/2020 H.C.L. Nr. 29, pri-
vind aprob. vânzare directă teren 
Chirian C.

24/06/2020 P.V. al ședinței ordi-
nare din data de 24.06.2020.

24/06/2020 H.C.L. Nr. 28 aprob. vânzare directă 
teren Chirian C. și Chiriac Simona.

24/06/2020 H.C.L. Nr. 27 aprob. ajutor înmormân-
tare.
24/06/2020 H.C.L. Nr. 26 aprob. prima înscriere dc.
24/06/2020 H.C.L. Nr. 25 aprob. indicatori trim. I 2020.

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Radu Stănescu, din comuna Remetea Mare, ne cere informații despre 
reducerea salariului fără acordul salariatului. În ce condiții este posibilă? 

Domnule Stănescu, trebuie știut că orice modificare a salariului sau a timpului de 
muncă se poate face numai cu acordul salariatului prin act adițional. Conform art. 
41 din Codul muncii: Contractul individual de muncă poate fi modificat numai prin 
acordul părților. Cu titlu de excepție, modificarea unilaterală a contractului individual 
de muncă este posibilă numai în cazurile și în condițiile prevăzute de prezentul cod.

Modificarea contractului individual de muncă se referă la oricare dintre următoa-
rele elemente:

a) durata contractului; b) locul muncii; c) felul muncii; d) condițiile de muncă; e) 
salariul; f) timpul de muncă și timpul de odihnă.

Angajatorul și salariatul pot să hotărască prin încheierea unui act adițional 
micșorarea salariului.

Totodată, reducerea programului de lucru se face cu acordul salariatului! Angaja-
torul poate reduce săptămâna de lucru de la 5 la 4 zile conform art. 52 alin. (2) din Codul muncii cu reducerea 
corespunzatoare a salariului, până la remedierea situației care a cauzat reducerea programului, după consultarea 
prealabilă a sindicatului reprezentativ de la nivelul unității sau a reprezentanților salariaților, dupa caz.

Înainte de orice modificare în contractul individual de muncă, angajatorul are obligația de a informa salari-
atul cu privire la clauzele generale pe care intenționează să le modifice, inclusiv modificarea salariului de bază 
precum și a altor elemente constitutive ale veniturilor salariale.

Informarea și acordul salariatului sunt obținute prin semnarea actului adițional la contractul individual de 
muncă.

De reținut: Dacă angajatorul decide să reducă săptămâna de lucru de la 5 la 4 zile pe săptămână, săptămânal 
va suspenda contractele de muncă pentru ziua nelucrată, ziua nu se plătește.

Transparenţa administrativă
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 oaia de 
Dumbrãviþa

Aduc mulţumiri domnului Constantin NICOLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Victor MALAC - Primar al comunei Dumbrăvița

Dumbrăvița, seamănă tot 
mai mult cu un orășel 

din țările pe care le admirăm 
și în care ne-ar place să trăim. 
Ploaia care pune sitari de apă în 
mesteceni, adună aer curat peste 
această localitate bine gospodă-
rită. În drumul meu spre primărie 
admir câteva sălcii ieșite parcă 
din fântâni descântate, fân-
tâni care scriu în sufletele 

noastre visul florilor. Ploile astea limpezi, adunând 
în perechi ieșite la sărbătoare orele și grâul, m-au 
umplut de farmecul copilăriei. E timpul când, de 
nu ne-ar fi teamă că suntem oameni mari și că ne 
văd alții, ne-am tăvăli prin iarbă. Ca să învățăm 
să mirosim a început de minune. Dacă nu m-ar fi 
zorit ora de întâlnire cu domnul primar, aș mai fi 
cutreierat pe străzile frumoase ale acestei așezări.

Domnule primar spuneți-mi ce s-a semnat la 
finalul lunii trecute, cu adevărat important pen-
tru comuna dumneavoastră?

4Domnișoară, Roxana, miercuri 24 iunie 
2020, la sediul Primăriei comunei Dumbrăviţa 
s-a semnat cu, contractul pentru lucrările de 
execuţie la proiectul „Construire școală gim-
nazială P+2E în comuna Dumbrăviţa”, Cod 

SMIS 120328, cofinanţat  prin Programul Opera- 
tional Regional 2014-2020, în baza contractului de 
finanţare încheiat cu Ministerul Dezvoltarii Regio-
nale și Administraţiei Publice.

Cu ce valoare, domnule primar?
4Valoarea totală a proiectului este de 

7.687.882,56 lei.
Unde se va înălța această frumoasă construcție?
4Practic, pe terenul alocat de Primăria 

Dumbrăviţa în vecinătatea „Centrului de zi”, se va 
construi clădirea școlii.

Ce număr de elevi va putea găzdui noua 
construcție?

4Noi am gândit-o pentru 200 de elevi.
Cu ce suprafață?
4Cu o suprafaţă de 2878 mp. Aceasta va fi dis-

pusă pe 2 etaje, cu 8 săli de clasă, 2 laboratoare, bi-
bliotecă, sală de mese, sală de sport, bazin de înot 

și spaţii administrative.
Fericiți elevii comunei Dumbrăvița.
4Merită, comuna noastră este o adevăra-

tă pepinieră de valori. Sunt mândru de tinerii 
noștri! Şi din acest motiv, îmi doresc ca elevii 
care vor învăţa aici să beneficieze de un pro-
ces educaţional de calitate, la cele mai ridica-
te standarde, prin utilizarea spaţiilor și dotari-
lor din cadrul școlii.

S-a făcut predarea amplasamentului?
4Da, în ultimele zile ale lunii iunie s-au fă-

cut predarea amplasamentului și emiterea or-
dinului de executie lucrări.

Când va fi gata domnule primar?
4Cu un grafic de execuţie dispus pe 18 

luni, dacă lucrurile vor decurge normal, ar tre-
bui ca la sfârșitul anului viitor construcţia sa 
fie finalizată.

Comuna noastrã este o adevãratã pepinierã de valori. Sunt mândru de tinerii noºtri!

  Înmagazinare apă, staţie de ridicare a presiunii şi extindere reţea apă

A sosit primul rezervor de înmagazinare apă, 
cu capacitatea de 450 de metri cubi, pentru 

cel de-al doilea mare proiect care se desfășoară pe 
raza comunei!

Dacă în numărul din luna mai făceam precizări lega-
te de „Stația de tratare, aducțiuni și magistrale de apă”, 
astăzi anunțăm lucrări în alt proiect: „Înmagazinare 
apă, stație de ridicare a presiunii și extindere rețea apă 
în localitatea Dumbrăvița”, în valoare de 3.707.624,92 
lei, cu fonduri exclusiv de la bugetul local.

Proiectul prevede o conductă de aducțiune în 
lungime de 862 de metri, o gospodărie de apă (for-
mată din două rezervoare de înmagazinare cu o ca-

pacitate de 450 de metri cubi fiecare, casa pompelor 
pentru grupul de pompare, instalația de dezinfecție 
și tablouri automatizare, cămin decantor, instalații 
(conducte) exterioare, platforme betonate și pietruite, 
instalații electrice), rețele de magistrală apă (738 de 
metri), 4 cămine de vane pe aducțiune, 4 cămine de 
vane pe magistrală și 2 hidranți de incendiu.

În cursul lunii iulie specialiștii de la SC Ludwig 
Pfeiffer SRL vor face probe tehnologice la stația de 
tratare a apei. Cele două statii, cea de tratare a apei 
și cea de ridicare a presiunii vor lucra în tandem și 
în scurt timp cetățenii dumbravițeni vor consuma cea 
mai bună apă din Banat.

  Veşti bune

Învăţământul din Dumbrăviţa 
pe loc de cinste

După afișarea rezultatelor de la examenele Evaluarii Naționale, a 
reieșit faptul că Școala Gimnazială din Dumbrăvița se află pe locurile 

fruntașe (locul 10), într-un top al celor mai bune școli generale din județul 
Timiș.

Aceeași școală, la ni-
vel de mediu rural ocupă 
locul 1 pe județ.

Date fiind rezultatele 
excepționale ale elevi-
lor școlii din comună, 
Primăria Dumbrăvița a 
alocat un buget special 
din care va acorda mai 
multe burse copiilor cu 
performanțe notabile.

Burse pentru elevii Şcolii Gimnaziale din Dumbrăviţa

Dumbrăviţa va accesa 
un credit de 10 milioane de lei

Consiliul Local 
Dumbrăvița a 

aprobat în ședința ordinară 
din luna iunie, accesarea 
unui credit de 10 milioane 
de lei pentru 120 de luni. 
Președintele de ședință 
ne-a confirmat faptul că 
proiectul de hotărâre a fost 
aprobat cu 9 voturi pentru 
și 6 abțineri. Din această 
sumă vor fi finanțate di-
verse proiecte de investiții, 
prevăzute pentru 2020, 
precum Căminul Cultural, dezvoltarea infrastructurii rutiere – Lotul 1, 2, 3, Noua 
Grădiniță, dar și Stația de Tratare a Apei!

Printre cele 9 puncte de pe ordinea de zi s-a numărat și aprobarea intabulării imobi-
lului de pe strada Petőfi Sándor nr. 50, la parterul căruia se află Grădinița Dumbrăvița 
și Serviciul Public Comunitar Local de Evidența a Persoanelor Dumbrăvița.

Consiliul Local a decis!
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de Mãureni

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Toate proiectele mele sunt nu numai pentru oamenii de azi ai comunei, ci şi 
pentru urmaşii noştri” 

Brian FILIMON - Primar al comunei Măureni

Am trecut, deunăzi, 
pentru a înlătura 

oboseala unei săptămâni 
încărcate, prin câteva locuri 
ale comunei noastre. Mă 
odihnesc aceste plămbări 
și de ce să nu recunosc, îmi 
face plăcere să revăd fapte 
ale primarului nostru, dom-
nul prof. Brian Filimon, 
fapte care au schimbat fața 
comunei noastre. La înce-

put am intenționat să scriu mai mult despre ele, des-

pre realizările sale, apoi m-am gândit la adevărul care 
spune că o imagine vorbește mai mult decât o mie de 
cuvinte. Și gândul că aceste fotografii vor rămâne în 
arhiva jurnalului interregional „Banatul” ca semn al 
hărniciei locuitorilor din Măureni și al administrației 
lor, m-a convins, de această dată, să dau întâietate 
imaginii.

Dumneavoastră, celor de azi, aceste realizări vă 
sunt binecunoscute, dar eu cred că ele trebuie păstrate 
și pentru cei ce vin după noi. Vorba domnului primar: 
„Toate proiectele mele, sunt nu numai pentru oamenii 
de azi ai comunei, ci și pentru urmașii noștri”.

În această ediție, precum vedeți, am zăbovit asu-

pra Sfintelor Biserici scălate noaptea în lumina asigu-
rată de un modern sistem de iluminat, a Grădiniței din 
Șoșdea ridicată din temelie, grădiniță nouă la stan-
darde europene, a drumului asfaltat de la Șoșdea la 
Tormac, drum pe care de zeci de ani l-am dorit asfal-
tat, a celorlalte drumuri asfaltate din satul Șoșdea și 
comuna Măureni, sau de reabilitarea termică a Școlii 
Gimnaziale din Măureni și a Școlii Gimnaziale „Ioan 
Ciucurel” din Șoșdea, fără a uita de Sfânta Troiță din 
Măureni, ridicată tot în acești ani. Sigur că tot astfel 
voi proceda și în numărul viitor al paginii noastre, 
din acest jurnal unic în Țara Banatului, ca ei, urmașii 
noștri să, aibă ce arăta urmașilor lor.

Pagină realizată de prof. Lucia MUŢULESCU
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Din raţiuni legate de utilitatea sa pentru comunitatea lugojeană construcţia 
unui aeroport utilitar la Lugoj este obligatorie”

Francisc BOLDEA,  Primar al Municipiului Lugoj

Plouă. După întinse 
săptămâni de sece-

tă. Ploaia, grea ca bocancii 
soldatului. Rupeți rândurile  
câți vă rupeți coatele prin bi-
rouri privind acest spectacol 
pe geam și ieșiți să admirați 
ce sminteală frumoasă-i prin 
crengi. Miroase câmpia a 
grâu sângerat de furtuni și 
eu revin, mereu, cu plăcere 
la Lugoj. Lugojul este la fel 

de frumos și de curat în orice anotimp. Am venit din 
dorința de-al întâlni pe edilul orașului, de-al întâlni 
pentru un singur răspuns legat de o investiție splendidă: 
construirea unui aeroport la Lugoj. Ei, ăsta da, obiectiv 
de laudă pentru o capitală a Țării Banatului. Dar să 
nu credeți că acest aeroport reprezintă unica investiție 
care poartă marca domnului profesor Francisc Boldea. 
Nu, aeroportul este una din multele investiții aflate pe 
agenda sa de lucru, iar eu, despre el am dorit să aflu 

noutăți, cu atât mai mult cu cât guri strâmbe, chibzu-
ind cu tâmpla lipită de fărașul răutății, au lansat tot fe-
lul de neadevăruri. Că așa-i la noi; de ce să nu moară 
capra vecinului, dacă pe-a noastră am băut-o... Cum 
spuneam, am venit pentru a-l întâlni pe domnul primar 
și, precum citiți, l-am întâlnit, aflând astfel că:

„Așa cum am mai spus, în urma prezentării către 
mass-media a intenției noastre de a construi un aero-
port utilitar la Lugoj au apărut în mediul online câteva 
reacții care mă obligă să vin cu unele precizări necesa-
re. Celor ce nu înțeleg sau nu vor să înțeleagă, precizez 
din nou că  aeroportul ce se va construi pe Câmpia 
Libertății din Lugoj nu va fi destinat transportului de 
persoane în sistem intern sau internațional, ci doar fo-
losirii de către avioanele utilitare de mici dimensiuni.

Din rațiuni legate de utilitatea sa pentru comunita-
tea lugojeană construcția unui aeroport utilitar la Lu-
goj este obligatorie. Referitor la aeroportul utilitar:
• va cuprinde o pistă cu lungimea de 500 de metri și 

lățimea de 25 metri, numai pentru activități de zbor;
•	 va cuprinde construcții destinate activităților spor-

tive și utilitare, inclusiv magazii pentru insecticide 
și ierbicide;

•	 va avea asigurată alimentarea cu apă în vederea 
preparării soluțiilor de dezinsecție și deratizare ae-
riană;

•	 pista va fi situată lângă Monumentul Aviației de pe 
Câmpia Libertății;

•	 parcarea avioanelor utilitare se va face în hangarul 
vechi cu o suprafață de 1800 m2 ce va fi reabilitat;

•	 operarea se va face numai pe timp de zi.
În concluzie, calitatea aerului, dezinsecția (la sol și 

în aer), deratizarea și dispersarea norilor contra grindi-
nei reprezintă o preocupare majoră a Primăriei Muni-
cipiului Lugoj pentru sănătatea populației și protejarea 
culturilor. Celor care nu pot să înțeleagă le răspund că și 
construcția acestui aeroport, care este unul utilitar, este 
în directă legătură cu creșterea calității vieții populației 
de pe raza orașului nostru. Nu este nicidecum vorba de 
cheltuieli inutile și extravagante, ci de construcția unui 
obiectiv de mare utilitate pentru comunitate.

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Ștefan Nico-
lau din municipiul 

Lugoj, ne întreabă dacă s-au 
mărit tarifele pentru permise-
le de conducere și certificate-
le de înmatriculare? Domnule 
Nicolau, începând din data de 
17 iunie 2020, cei care au de 
achitat taxa pentru obținerea 
permisului de conducere și 
pentru certificatele de înma-
triculare trebuie să scoată 
din buzunar mai mulți bani, 

anunță Direcția de Regim Permise de Conducere și În-
amtriculare a Vehiculelor.

Noile tarife sunt următoarele:
• 89 de lei pentru obținerea permisului auto (înainte 

era 68 de lei);
•	 49 de lei pentru certificatul de înamtriculare (înainte 

era 37 de lei).
Celelalte taxe și tarife referitoare la numerele de în-

matriculare sau la autorizația provizorie de circulație 
sunt:
•	 20 lei/placă tip A - plăci normale cu dimensiunea 

110 x 520mm, folosite pentru toate autovehiculele 
(2 plăci - 40 lei);

•	 23 lei/placă tip B -plăci de formă dreptunghiulară 
cu dimensiunea 200x340mm (descrise și ca „pătra-
te”), folosite doar pentru partea din spate a remor-
cilor sau a vehiculelor 4 x 4, dacă au un astfel de 
spațiu prevăzut din construcție;

•	 17 lei/placă tip C - plăci folosite doar pentru moto-
ciclete, dimensiunea de 130x240 mm;

•	 45 lei pentru atribuirea unui număr preferenţial;
•	 30 lei/operațiune - păstrare număr: păstrarea 

combinației numărului de înmatriculare înainte de 
înstrăinarea vehiculului;

•	 13 lei - contravaloarea autorizației provizorii a 
circulației.
Modalitățile de achitare rămân aceleași, astfel 

că tarifele de mai sus se pot plăti direct în conturile 
unităților Trezorerie sau la CEC Bank.

Nu există pe lume un exces mai frumos decât excesul de recunoştinţă

Mi-am remintit observația lui La Bruyere, autorul „Mo-
ravurilor veacului”, în clipa în care domnul Francisc 

Boldea, primarul municipiului Lugoj, i-a premiat, pe tinerii Ale-
xandru Marcu şi Roland Alexandru Trocan, cei doi elevi care au 
făcut un gest de înalt spirit civic. Cei doi elevi au observat pe 
unul din stâlpii podului pietonal din cartierul lugojean Cotu Mic 
un cetățean aflat în stare de ebrietate, care intenționa să sară, gest 
care i-ar fi pus viața în pericol. Dând dovadă de curaj și omenie, 
tinerii au reușit să-l împiedice pe cetățeanul respectiv să sară de 
pe pod, până la venirea forțelor de ordine. Pentru gestul lor, pri-
marul Francisc Boldea le-a acordat o diplomă de excelență și a 
propus Consiliului Local al Municipiului Lugoj premierea aces-
tora cu câte un laptop.

Propunere care a fost aprobată prin HCL nr. 72 din 28.05.2020. Astfel că la sediul Primăriei Lugoj, domnul 
primar Francisc Boldea le-a înmânat celor doi tineri laptopurile și i-a felicitat din nou pentru gestul lor nobil și 
pentru promovarea de curând a examenului de capacitate.

Cu acest prilej, edilul Lugojului a declarat că va propune și premierea celor doi elevi lugojeni care au făcut 
cinste orașului prin promovarea examenului de Bacalaureat cu media 10, respectiv Anda Subțire și Sergiu No-
vac, absolvenți ai Liceului Teoretic „Coriolan Brediceanu“.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Direcția de Asistență Socială Comunitară 
(DASC) Lugoj a anunțat că, pe perioada ve-

rii, se vor redeschide creșele pentru copiii înscriși 
în anul școlar 2019-2020, cu respectarea măsurilor 
privind prevenirea răspândirii noului coronavirus 
– COVID 19. Părinții interesați pot solicita relații 
suplimentare la Serviciul Creșe din cadrul DASC 
Lugoj, la telefon  0256356305.

Pentru înscrierea la creșă sunt necesare următoa-
rele documente:
•	 copie de pe certificatul de naştere al copilului;
•	 copie de pe actele de identitate ale părinţilor / re-

prezentanţilor legali, certificatele de naştere ale 
fraţilor minori şi, după caz, copie a hotărârii / 
sentinţei de plasament sau a sentinţei de încre-
dinţare în vederea adopţiei;

•	 copie de pe certificatul de căsătorie al părinţilor; 
sentinţă de divorţ / copie certificat de deces (unde 
este cazul);

•	 dosar plic;
•	 cerere de înscriere; adeverință de venit.

Criteriile pentru departajarea copiilor la înscrie-
re în vederea clasificării dosarelor pentru admiterea 
copiilor în creşă sunt:
•		 vârsta copilului de doi ani împliniţi;
•		 domiciliul – în zona în care se află creşa şi zonele 

limitrofe, dovedite cu actele de identitate ale pă-
rinţilor sau reprezentanţilor legali;

•		 familie monoparentală cu unul sau mai mulţi co-
pii în întreţinere;

•		 fraţi sau surori care frecventează grădiniţe în in-
cinta căreia funcţionează creşa sau şcoli aflate în 
apropiere;

•		 vechimea cererii – în situaţia în care sunt doi sau 
mai mulţi copii care împlinesc 2 ani în aceeaşi 
lună, se departajează în funcţie de vechimea ce-
rerii.
În creșele din Lugoj sunt disponibile 79 de locuri, 

astfel: Creșa nr. 1 – 20 de locuri; Creșa nr. 2 – 20 de 
locuri; Creșa nr. 3 – 19 locuri; Creșa nr. 4 – 20 de 
locuri.

Veşti bune
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Din albumul cu poze frumoase 
al comunei Bata

Ce vremuri frumoase au fost acelea în care mii de tineri veniţi din ţară şi 
străinătate, se întâlneau la Bulci într-o atmosferă de zile mari! Profund impre-

sionat de magia acelor zile, cunoscutul cantautor Mircea Vintilă, în imagine, 
spunea, la microfon, organizatorilor: „E unic în România. E singurul festival 

flower-power din ţară, e minunat ce faceţi aici!” Dar nu au intrat zilele în sac şi 
nici anii, aşa că poate la anul, se va reînnoda firul artistic al festivalului devenit 

emblemă pentru întreg ardealul istoric.

 Ladislau HELEPORT -  Viceprimar al comunei Bata

Am suit pe coasta lină a 
drumului ce duce spre 

Bata, venind din Lipova. Am tre-
cut prin pădure, în dreapta mea 
albia secată a unui șuvoi. De o 
parte și alta, pe maluri, buchete 
mari, galbene, de sânziene atâr-
nă și miroase dulce în pacea lo-
cului. Cu cât sui, cu atât copacii 
devin mai înalți și pădurea mai 
maiestoasă. Am oprit mașina 

pentru a mă plimba, profitând de ziua de vară ce abia 
se zărea pe cerul înalt. Am trecut prin tufișuri, am căl-
cat iarba verde, prin care înroșesc ici-colo fragi; frun-
za măcieșilor sticlește la soare, un stol de vrăbii face 
gălăgie undeva, nevăzut, în frunzișul bogat al coastei. 
Binecuvântata răcoare a pădurii... Până la întâlnirea 
cu domnul viceprimar mai e vreme destulă.

Domnule viceprimar, ne revedem într-o perioadă în 
care în alți ani, nu demult, erați deja pătruns de febra 
pregătirii celui mai mare festival de muzică folk, Bulci 
Fest” un eveniment muzical care a devenit cunoscut în 
întreaga ţară printre amatorii de muzică folk şi rock. 
Unicul festival cu atmosferă „flower-power” din Ro-
mânia, aşa cum l-a caracterizat odată Mircea Vintilă.

4Adevărat, cine oare și-ar fi închipuit vreodată 
că vom ajunge, în vreme de pace, să nu putem con-
tinua fumuseţea unui astfel de festival? Şi dacă îţi 
amintești ce nume nume grele din folk-ul românesc 
urcau pe scenă: Mircea Baniciu & Band (Vlady Cne-
jevici & Teo Boar); Mircea Vintilă; Adrian Ivaniţchi; 

Cristian Buică; Nova Band; Nelu Pitic & Trupa de 
Serviciu; Clipa; Noni Grove; Monica Cojocaru; Arthur 
în Neverland; Vasile Gondoci și Trupa 06 și atâţia și 
atâţia alţii de care îmi amintesc cu drag. Dar asta e 
viaţa. Din pricina acestei pandemii nu am putut ţine 
nici ruga de la Țela, nici pe aceea din Bata, care nu au 
putut să-și continue tradiţia din pricini de siguranţă 
a cetăţenilor.

Dar vorba fotbaliștilor: „Viața merge înainte!”
4Şi noi, domnișoară Roxana, odată cu ea. Do-

vadă că la Bata, prin efortul domnului primar, am 
reușit să facem lucrări pe drumul ce duce la cariera 
de piatră la podul care era într-o stare destul de rea, 
vorbim de un pod vechi, măcinat până la fundaţie 
de apă. Apoi continuăm lucrările la drumurile de ex-
ploatare, la „Parcul de joacă pentru copiii”, din satul 
Țela...

Un parc pentru copii!
4Da și copiii nu prea mai au răbdare, așteptând 

să îl deschidem, lucru care se va și întâmpla în aceste 
zile. Totodată se efectuează, după cum ai văzut, am-
ple lucrări de renovare la sediul primăriei.

La ce acordați o atenție mai mare acum?
4La drumurile de exploatare, de pe terenurile 

agricole, drumuri care interesează locuitorii noștri 
în foarte mare măsură. Celelalte, drumurile din 
localităţile comunei se află în stare bună.

Am văzut că și instituțiile de cultură se bucură de 
atenția primăriei.

4Sigur, recent s-au terminat lucrările la Căminul 
Cultural din Bata, am terminat împrejmuirea, am pa-

vat aleile ce duc spre platoul ce găzduiește manifes-
tările în aer liber. Şi tot în această perioadă am termi-
nat și lucrările de igenizare a dispensarului din satul 
reședinţă de comună. Dar, avem și proiecte noi, pe 
lângă cele aflate în derulare.

Ce lucrați la fântânile comunei?
4Am început să cosmetizăm și să curăţăm toate 

fântânile aflate pe domeniul public.
Ați înnoit parcul auto?
4Da, printre altele am achiiţionat și un microbuz 

necesar pentru deplasări în echipă la anumite lucrări 
pe care le facem pe aria comunei. Ne-am ajutat foar-
te mult și cu tractorul achiziţionat, cu cele două ti-
puri de cositoare, pentru lucrări făcute pe domeniul 
public. Chiar în urmă cu câteva zile am reînceput să 
curăţăm drumurile de exploatare de vegetaţia ne-
dorită, care are tendinţa să închidă drumul.

Revenind la efectele pandemiei...
4Revenind la efectele pandemiei, am tot 

așteptat și o facem în continuare, o mai largă des-
chidere, dar precum se arată lucrurile, sunt puţine 
șanse ca anumite manifestări cultural-artistice să 
fie reluate. Poate vom avea mai mult noroc cu or-
ganizarea cunoscutului „Festival al Vânătorilor de la 
Bata”.

Ce puteți, ce doriți să transmiteți consătenilor dum-
neavoastră în finalul dialogului nostru?

4Doresc să îi asigur pe toţi consătenii mei, că 
atîta timp cât domnul Micurescu va fi primarul co-
munei, toate proiectele vor fi continuate.

Doresc sã îi asigur pe toþi consãtenii mei, cã atâta timp cât domnul Micurescu va fi primarul comunei, 
toate proiectele vor fi continuate

 Poşta redacţiei

Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Marian Onescu 
din comuna Bata, ne 

întreabă ce pățesc proprietarii 
care împrumută mașina perso-
nală? Domnule Onescu, înain-
te de a încredința autoturismul 
proprietate personală altcuiva, 
fie că e rudă sau prieten, orici-
ne procedează astfel nu trebuie 
să uite că persoana care deține 
mașina va suferi din perspecti-

va factorului bonus / malus dacă cel aflat la volan este 
implicat într-un accident. Sau dacă este prins condu-
când sub influența alcoolului.

Aceeași regulă se aplică și în cazul rovinie-
tei. Conform Ordonanței nr.15/2002, rovinieta se 
achiziționează și se acordă pe numele persoanei înscri-
se în certificatul de înmatriculare. Ca atare, fapta de a 
circula fără rovinietă va duce la sancționarea persoanei 
care deține mașina, fie ca proprietar, fie în baza unui 
alt drept (această persoană fiind înscrisă în certificatul 

de înmatriculare), și nu la amendarea persoanei care 
conduce mașina.

În cazul RCA, chiar dacă la volanul autoturismului 
se află altcineva, proprietarul va suferi, din perspectiva 
factorului bonus / malus (istoricul din trafic al asigura-
tului și influențează prețul asigurării), dacă șoferul este 
implicat într-un accident. Această regulă nu se aplică 
dacă deținătorului oficial i se fură autovehiculul. 

De asemenea, proprietarul poate răspunde pe-
nal pentru încredințarea mașinii sale unei alte per-
soane este posibilă în anumite situații, mai precis 
dacă nu cunoaște o serie de detalii despre el căruia îi 
încredințează volanul:
•		 nu are permis de conducere;
•		 are un permis de conducere necorespunzător sau 

suspendat; 
•			persoana are probleme cu alcoolul;
•		 persoana care a primit mașina a consumat substanțe 

psihoactive.
Pentru o asemenea faptă, deținătorul mașinii riscă 

pedeapsa cu închisoarea de la șase luni la trei ani sau 
amendă penală.

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

Din lada cu zestre a zeiţei Diana

Dulce  corn
Corn de oaste şi de os
Prin păduri vânăm veşminte,
Lemn în ramuri de prisos
Lângă fierul care minte.
 
Corn de piatră şi abrupt
Abanos pe gura serii

Ce dilată ne-ntrerupt
Îndurările durerii.
 
Pui de cerb în care-a tras
Nu oţel cu gene frânte,
Ci o peşteră cu glas,
Aer pedepsit să cânte.

Corn de fildeş, corn de gol
Care bate-n timp aramă,
Și să nu-i mai dăm ocol,
Și să nu ne fie teamă.
 
Trup în care suflă drept
Ondulări de viscol tare,

Poate nu-n acelaşi piept,
Unde-apune şi răsare.
 
Corn de stâncă fără clape,
Apele când le răstorn
Peste chiar aceleaşi ape,
Nu mai pierde, dulce corn !

Damian URECHE
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 Cristian DAVID -  Primar al comunei Biled

De multe ori, întâlnindu-
l pe edilul comunei Bi-

led, am reflectat la semnificația 
prenumelui său: Cristian. Cris-
tian, prenume des întâlnit în 
onomastica contemporană, și 
nu numai, provine de la cel al 
lui Iisus Hristos. La începuturi, 
a fost un nume secret, din ca-

uza persecuțiilor religioase. Christianus apare cu 
valoare de substantiv propriu mai târziu, după ce 
creștinismul devine religie oficială, în timpul lui Con-
stantin cel Mare. Cei care poartă acest prenume, au, 
se spune, aspirații înalte, sunt sensibili, au firi com-
plexe și sunt caracterizați de perfecționism. Dacă 
urmărim îndeaproape activitatea tânărului primar 
al comunei Biled, nu putem contrazice deloc ceea ce 
pricepuții descoperitori de semnificații onomastice 
afirmă. Biledul de azi arată ca un șantier atent su-
pravegheat de un primar cu adevărat perfecționist. 
Un șantier care mâine va face din comuna Biled, o 
așezare cu adevărat europeană.

Domnule primar, se lucrează în comuna Biled «la 
foc continuu», cum se spunea pe vremuri în industria 
siderurgică. Continuați lucrări, pe altele le începeți, 
toate cu elan gospodăresc.

4Este adevărat, că în toată această perioadă 
de gripă planetară, noi am continuat la Biled toate 
lucrările începute înainte de pandemie.

Unele din aceste lucrări s-au axat pe un proiect 
de mare anvergură, anume pe acela privind canali-
zarea comunei.

4Da, acest proiect privind canalizarea este, 
fără îndoială, un proiect amplu, care, din păcate, 
produce, fără să vrem, și un disconfort cetăţenilor, 
dar nu ai ce face; atunci când dezvolţi un asemenea 

proiect care solicită lucrări efectuate la adâncimi 
de patru, sau chiar cinci metri, lucrări care dizlocă 
o mare cantitate de pământ, sigur că nu mai ai, ca 
cetăţean, confortul dorit. Dar și când zugrăvești o 
cameră nu te simţi confortabil. Însă cetăţenii co-
munei, în marea lor majoritate, conștientizează că 
aceste lucrări se fac pentru sute de ani, în folosul 
lor și al urmașilor lor, fapt pentru care le mulţumesc 
acum și aici.

În paralel alte echipe lucrează la asfaltare.
4Lucrăm și la asfaltarea drumurilor, dorind ca 

până la mijlocul anului viitor să aveam asfaltate 
toate străzile din comuna Biled.

Domnule primar, sunteți un om care își distribuie, 
cu mult efort, atenția pe segmentul atragerii de fon-
duri. Fie ele europene sau guvernamentale.

4Ce să fac? Sunt conștient că administraţia 
noastră, primăria comunei noastre mai exact nu 
are , cum am mai spus de atâtea ori, posibilităţi 
financiare pentru a dezvolta proiecte mari. Şi în 
acest caz, încercăm să atragem cât mai multe fon-
duri externe și interne. Doar nu vrei să stăm cu 
braţele în sân.

Și ați reușit cu adevărat să atrageți fonduri seri-
oase prin proiectele pregătite cu multă migală.

4Roxana, fără să mă laud, așa cum am mai 
spus, sumele câștigate, luate la un loc, sunt egale 
cu bugetele proprii de investiţii ale Primăriei comu-
nei Biled pe următorii 50 de ani.

Ați avut curaj și perseverență!
4Să știi că da, am avut curaj când am iniţiat 

aceste proiecte și mi-am asumat, fără doar și poa-
te și riscuri, dar sunt bucuros, pentru că aceste 
acești bani, susţin și vor susţine proiectele  care 
vor schimba faţa comunei.

Îmi puteți da, câteva din principalele investiții pe 

care le derulați în această perioadă?
4Desigur, într-o ordine absolut aleatorie, aș în-

cepe cu continuarea lucrărilor la dispensarul uman, 
dispensar care va fi unul dintre cele mai moderne 
din zonă…

Și aici de unde vin fondurile?
4Lucrarea e făcută din fonduri guvernamenta-

le.
Când vedeți încheiată această lucrare a dispen-

sarului?
4Sper din tot sufletul ca până la sfârșitul anului 

să încheiem această lucrare și să o dăm în folosinţă 
pentru cetăţenii comunei Biled. Apoi ne pregătim 
pentru începerea lucrărilor la grădiniţa cu program 
prelungit, care va fi reabilitată în totalitate și dota-
tă la cele mai înalte standard.

Iarăși revin la bani; bani de unde?
4 Tot din fonduri guvernamentale.
În ce fază de lucru vă aflați acum la acest obiec-

tiv?
4Acum suntem la partea de demolare a con-

strucţiei acolo unde se cere acest lucru. Din toam-
nă, grădiniţa va funcţiona în școala cu clasele I-IV 
din Biled până la finalizarea lucrărilor și darea în 
funcţiune a noii grădiniţe.

Și nu în ultimul rând…
4Şi nu în ultimul rând, ne aflăm în etapa de 

autorizare a unei săli de sport cu 180 de locuri în 
tribune!

Un proiect cu susținere de unde?
4Un proiect venit prin Compania NaţionaIă de 

Investiţii, care se ocupă de toate etapele construc-
ţiei și așteptăm să ne ocupăm cât mai repede și de 
această lucrare, pentru ca suporterii noștri din Bi-
led să-și poată ocupa, la rândul lor, locul în tribună.

Vom avea unul din cele mai moderne dispensare umane din zonã

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Din albumul comunei

Acest proiect privind canalizarea este, fără îndoială, un proiect amplu, 
care, din păcate, produce, fără să vrem, şi un disconfort cetăţenilor, dar nu ai 
ce face. Şi când zugrăveşti o cameră nu te simţi confortabil. Însă cetăţenii co-
munei, în marea lor majoritate, conştientizează că aceste lucrări se fac pen-
tru sute de ani, în folosul lor şi al urmaşilor lor, fapt pentru care le mulţumesc, 
acum şi aici.

Cristian David

 Rubrica şcolii

Elevii ne întreabă, noi răspundem

Eleva Gabriela Niculescu, din comuna Biled, ar dori să afle de unde provine numele țării noastre. 
Dragă Gabriela, numele României, provine din limba latină şi apărea în texte scrise în limba latină 

încă de la sfârşitul antichităţii şi timp de sute de ani, numele de Rumânia sau România a circulat în paralel 
cu denumirea de Vlahia ori Valahia.

„Se ştie sigur, din vechi izvoare, că Moldova, Banatul, Făgăraşul, Maramureşul etc. erau numite uneori 
şi „Terrae Valachorum” sau Valachiae adică „ţări ale rumânilor”. Aici, între Dunăre şi Carpaţii Meridionali 
sau Alpii Transilvaniei, cum le ziceau occidentalii, s-a format la cumpăna secolelor al XIII-lea şi al XIV-lea, 
prin reunirea mai multor Vlahii, prototipul statului românesc medieval, adică Valahia Mare sau Ţara Româ-
nească. Numele de Ţară Românească este absolut identic cu acela de România. Izvorul este din secolul al 
XVI-lea, fiind un memoriu al iezuitului ungur Ştefan Szántó (Arator).

Iezuitul ungur spune că „Valahia inferioară este numită Romaniola” şi „Romandiola”, fără să indice de 
către cine. (…) La începutul secolului al XVII-lea, cărturarul raguzan din Sicilia, Giacomo Luccari, folo-
seşte deja cuvântul România, denumind astfel Ţara Românească”, spune istoricul Ioan-Aurel Pop. Denu-
mirea de „Romania“ este atestată prima dată în jurul anului 383 în scrisoarea lui Auxenţiu de Durostorum.

Ţara noastră şi-a luat numele oficial la 24 ianuarie 1862, atunci când Moldova şi Ţara Românească au 
format un stat unitar, prin efortul remarcabil depus de Alexandru Ioan Cuza, care la data de 5 ianuarie 1859 
a fost ales domnitor al Moldovei, iar pe 24 ianuarie al aceluiaşi an şi al Ţării Româneşti.

A avut mai multe denumiri din 1859 și până în prezent: între 1859 și 1862 s-a numit Principatele Unite 
ale Moldovei și Valahiei; din 1862 și până în 1866 a purtat numele de Principatele Unite ale Țării Românești 
și Moldovei; între 1866 și 1947 s-a numit simplu România; după 1947 până în 1953 a fost denumită Repu-
blica Populară Română; între 1953 și 1964, s-a intitulat Republica Populară Romînă, iar în 1965 a primit 
numele de Republica Socialistă România. Din 1989 țara noastră se numește România.

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ



13. iulie

 oaia 
de Deta

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFTENIE

ASO Deta a început antrenamentele

Sportivii de la ASO Deta au început antrena-
mentele, conform spuselor domnului preşe-

dinte Călin Roman. Astfel se respectă regulamentul 
pentru starea de alertă: fotbaliştii se antrenează în gru-
puri de maxim şase jucători, în vestiare distanţa fiind 

de minim doi metri între ei, obligatorie fiind purtarea 
măştilor în interior. Până în data de 24.07.2020, orarul 
propus este de la ora 10, la 11:30, dar antrenamentele 
vagale vor fi reluate din 10.08.2020, urmând ca în peri-
oada 16-21 august,  sportivii U13 să plece în cantona-

ment la Saşca Montană, dacă lucrurile vor evolua po-
zitiv. Domnul antrenor Drăguţ Călin preconizează, că 
la sfârşitul lunii august, aceşti jucători vor participa la 
un nou campionat, unde speră să obţină rezultate sur-
prinzătoare şi îmbucurătoare pentru toată comunitatea. 

Invitaţie la ştrand

Încet-încet activităţile cotidiene din zi-
lele de vară îşi reiau cursul după această 

perioadă dificilă prin care am trecut, iar Ştrandul 
Termal Deta îşi anunţă deschiderea pentru sezonul 
2020. Astfel, din data de 27 iunie, de la ora 7 la 22, 
în fiecare zi, vă recomandăm o baie pe cinste în ba-
zinul exterior. Faciltăţile sunt cele cunoscute, exis-
tă un loc de joacă pentru copii, trei grătare pe căr-
buni, bar şi terasă, precum şi două foişoare în care 
vă puteţi răcori la umbră. Dacă doriţi cazare, este 

important să ştiţi că preţurile nu s-au schimbat faţă 
de anul trecut, micile căsuţe care sunt oferite spre 
închirirere (cu două paturi, televizor, minifrigider, 
climă şi duş) sunt disponibile la preţul de 100 de 
lei. Din păcate bazinul interior cu apă termală nu 
este deschis publicului din cauza restricţiilor în vi-
goare, însă toate celelalte facilităţi rămân valabile, 
de asemenea tarifurile sunt rezonabile, se încasea-
ză 8 lei pentru copii şi pensionari şi 12 lei pentru 
adulţi, şezlongurile fiind incluse în preţ.  

Târgul de la Deta

Deşi în ultimile luni a fost închis din cauza 
epidemiei de coronavirus, din data de 5 iulie 

a fost redeschis Târgul de produse agroalimentare 
din  Deta, ne informează domnul primar, Petru Ro-
man. Ca de fiecare dată, oamenii au venit să cum-

pere produse proaspete la preţuri rezonabile. Ardeii 
graşi au costat 3,5 lei/kg, ceapa - 4 lei/kg, castraveţii 
- 4-5 lei/kg, la fel şi roşiile, fasolea verde - 8 lei/kg, 
cireşele - 13 lei/ kg, iar vişinele - 10 lei/kg, lubeni-
ţa - 2 lei/kg, pepenele - 5 lei/kg, vinetele - 6 lei/kg, 

ceapa verde - 2 lei/kg,  iar porumbul fiert - 5 lei/kg. 
De acum încolo, dacă nu vor fi alte restricţii, produ-
cătorii din zonă vor fi prezenţi la Târgul din Deta, în 
fiecare duminică, de la ora 7.



14. iulie

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Pagină coordonată de  Roxana FURDEAN

Din  albumul  Bisericii

Vizita Întâistătătorului Mitropoliei Banatului, întâmpinat, 
la biserica parohială din Topolovăţu Mare, 

de reprezentanţii autorităţilor locale, de copiii şi tinerii din comună, 
îmbrăcaţi în tradiţionalul port bănăţean.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Ovidiu Pavel FOALE - Preot

O. căldură blajină și o 
liniște odihnitoare m-au 

înconjurat atunci când am intrat 
pe ușa Bisericii purtînd hramul 
Sfântului Mare Mucenic Gheor-
ghe purtătorul de Biruință din 
comuna Topolovățu Mare. Des-
pre Sfântul Mare Mucenic Ghe-
orghe în tradiția ortodoxă se știe 
că s-a născut în Capadocia într-

o familie creștină, tatăl său fiind general roman, iar la 
vârsta de 30 ani, Sf. Gheorghe a devenit la rândul sau 
general în armata lui Dioclețian. De numele Sfântului 
Mare Mucenic Gheorghe a fost legată o întreagă isto-
risire care dovedește cât de puternică a fost credința 
Mucenicului, atât de pusă la încercare prin nenumăra-
te și groaznice torturi fizice și psihice. După ce m-am 
închinat în sfântul lăcaș, Părintele Paroh Ovidiu Pa-
vel Foale, m-a poftit în Casa Parohială unde am și 
consemnat dialogul de mai jos.

Preaonorate Părinte Paroh, sunteți de loc…
4De loc sunt din Țara Banatului, cum îi place fra-

telui meu de suflet, Vasile Todi să numească acest 
pământ binecuvântat, din localitatea Racoviţa, năs-
cut în ziua de 12 iunie 1983, fiu al părinţilor mei dragi, 
Pavel și Doina Foale.

Mai aveți frați ?
4Mai am un frate mai mare, el este medic vete-

rinar. Prin dragostea și grija părinţilor și prin truda 
noastră, am reușit amândoi să terminăm facultăţile 
spre care Dumnezeu ne-a îndreptat pașii. Fratele 
spre medicină veterinară, iar eu spre preoţie.

Doi frați… ca-n Banatul șvăbesc: «Zwei Kinder 
System».

4Doar cu ei, cu nemţii, domnișoară Roxana, au 
crescut bunii și străbunii mei.

Și satul părinte ?
4Ei, satul îmi este mereu la loc de cinste în sufle-

tul meu și acolo se va afla cât timp voi trăi, chiar dacă 
eu toate treptele templului învăţăturii, le-am urcat 

în orașul Lugoj acolo unde părinţii mei își desfășurau 
activitatea lucrativă și unde locuiam.

De pe prima treaptă a anilor ce vă amintiți ?
4Frumuseţea Timișului văut de pe fereastra 

grădiniţei.
Când v-ați gândit pentru prima dată la misia 

creștină de preot ?
4La sfârșitul clasei a VIII-a. Da, da, atunci am 

conștientizat pentru întâia oară că doresc să urmez 
acest drum pe care îl voi urma toată viaţa.

Prima parohie ?
4Ei, prima parohie la care am slujit și pe care evi-

dent o păstrez cu drag în inimă și suflet, este Parohia 
comunei Cerna, tot din judeţul Timiș, acolo unde am 
slujit vreme de cinci ani , având parte de dragostea 
lui Dumnezeu și a oamenilor, oameni alături de care 
am reușit să realizez frumoase lucruri, atât pe plan 
gospodăresc, cât și pe plan spiritual în acei, repet, 
cinci ani minunaţi.

Mai treceți prin Cerna ?
4Ei, după nașterea celui de-al doilea copil mai 

rar, iar anul acesta, zăgăzuit fiind de această gripă 
grea, încă nu am cutezat să revin. Dar, prin mijloa-
cele moderne de comunicare, păstrez legătura cu 
oamenii de acolo fiind mereu emoţionat ori de câte 
ori îi aud numindu-mă „Părintele nostru”.

Că ați amintit de această gripă planetară, vreau să 
vă întreb cum ați reușit să treceți prin această perioa-
dă, dumneavoastră și enoriașii dumneavoastră desi-
gur?

4Destul de bine, ţinând seama că împreună 
cu credincioșii localităţii noastre, am respectat cu 
stricteţe dispoziţiile guvernamentale.

Slujbele ?
4Slujbele le-am făcut fără nici o întrerupere, 

chiar în lipsa credincioșilor, conform dispoziţiilor, 
doar cu personalul de la Strană.

Cum ați ajuns la Topolovăț ?
4La Topolovăţ am venit, din Cerna, la îndemnul 

soţiei mele, ca urmare a întrebării unui coleg de-al 

meu de facultate, Părintele Petru în acea vreme pre-
ot la Teș, dacă nu vreau să-mi depun actele pentru 
a veni la Parohia din Topolovăţu Mare? Răspunsul 
meu, a fost simplu și categoric: „Nu!”. Şi a fost un 
răspuns cu totul și cu totul sincer. Îmi era greu, foar-
te greu să mă despart de acei minunaţi credincioși 
alături de care eu mi-am început activitatea de slu-
jire a lui Dumnezeu și a oamenilor. Dar cu rânduială 
de sus, am pornit la drum, un drum binecuvântat și 
de Părintele meu duhovnic, preotul minunat din sa-
tul meu, Racoviţa.

Pe data de 14 septembrie se împlinesc în Ziua 
Înălțării Sfintei Cruci, opt ani de zile de prezență a 
dumneavoastră în această comună.

4Da, sunteţi bine informată, felicitări!
Ziua Înălțării Sfintei Cruci, una dintre cele mai 

vechi sărbători creștine.
4Adevărat, zi care aduce aminte de patimile și 

moartea Mântuitorului pe Golgota, zi care vestește 
sfârșitul verii și începutul toamnei. Şi tot de atâţia 
ani îl cunosc și pe domnul profesor Ovidiu Doţa, pri-
marul de azi al comunei. Pe atunci, era și director de 
școală.

Că ați amintit de domnul primar, trebuie să vă în-
treb dacă aveți o colaborare bună cu domnia sa.

4Foarte bună! Despre un om ca primarul nos-
tru, bănăţenii spun că este un om de omenie! Un 
intelectual la care și noi slujitorii Bisericii, alături de 
oamenii comunei, am găsit și găsim mereu soluţii la 
problemele care ni se ivesc. Este o imagine frumoa-
să aceea când îl văd stând în poarta primăriei și elevii 
întorcându-se de la școală, se apropie de dânsul ca 
puii de rândunică de părinţii lor. În adevăr, dânsul le 
este unul din bunii părinţi spirituali.

Preaonorate Părinte, dacă tot ați amintit de copiii  dum-
neavoastră în curgerea lină a acestui dialog, primiți 
frumoase urări pentru Andrei și Emilia și să aveți bu-
curii de la ei și de la Maica Domnului.

4Tare mult îţi mulţumesc, domnișoară Roxana.

Despre un om ca primarul nostru, bãnãþenii spun cã este un om de omenie!

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem
Prof.univ. dr. Aurel MIHUŢ

Domnul Mihai Farcaș din comuna Topolovățu Mare, ne întreabă ce reprezintă 
şi cum se citeşte CNP-ul? Domnule Farcaș, Cod Numeric Personal, a fost 

introdus ca element obligatoriu în actele de identitate pe 2 martie 1978 şi reprezinta 
totalitatea datelor personale pe care le poate avea un cetățean român, reprezintă un 
cod de 13 cifre după modelul SAALLZZJJNNNC:

S - vine de la sexul persoanei ce posedă CNP-ul cu pricina și secolul în care s-a 
născut. De exemplu, 1 / 2 – născuți între 1 ianuarie 1900 și 31 decembrie 1999. 3 / 
4 – născuți între 1 ianuarie 1800 și 31 decembrie 1899. 5 / 6 – născuți între 1 ianuarie 
2000 și 31 decembrie 2099. 7 / 8 – pentru persoanele străine rezidente în România;

AA - reprezintă ultimele două cifre din anul nașterii;
LL - reprezintă cele două cifre din luna nașterii;
ZZ - reprezintă cele două cifre din ziua în care a fost născut posesorul CNP-ului.

 Pentru zilele de naștere cuprinse între 1 și 9 se adaugă 0 înaintea datei;
JJ - este codul judeţului sau sectorului unde se afla persoana respectivă în momentul în care a primit CNP-ul; 

De exemplu, județul Buzău are 10, Sibiu 32, etc.;
NNN -  reprezintă numărul de ordine și este format din trei cifre. Biroul de Evidență al Populației sunt cei 

care au grijă ca acest număr să fie alocat unei singure persoane într-o anumită zi.
C - este cifră de control (un cod autodetector) aflată în relație cu toate celelate 12 cifre ale C.N.P.-ului. Cifra 

de control se alocă în baza unui algoritm de calcul. Aceasta este calculată după cum urmează: fiecare cifră din 
CNP este înmulțită cu cifra de pe aceeași poziție din numărul 279146358279; rezultatele sunt însumate, iar re-
zultatul final este împărțit cu rest la 11. Dacă restul este 10, atunci cifra de control este 1, altfel cifra de control 
este egală cu restul.
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 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Reîntorcându-mă, pe dru-
mul ce leagă Banatul 

de munte de cel de câmpie, spre 
frumoasa comună Victor Vlad 
Delamarina, am oprit mașina 
pe culmea blândă a unui deal, 
pentru a privi o mică herghelie 
de cai. Venea seara și orgii de 
fluturi albi se spărgeau în tem-
plul zigurat al soarelui asfințind. 

Pentru mine, calul e o stare de grație, un fulger atâr-
nat în expresia diurnă a câmpiei, neegalat de nimeni 
în frumusețe când lunecă zvâcnind peste fața pămân-
tului. Așa că tot privind, am întârziat preț de câteva 
minute de la întâlnirea programată cu domnul primar. 
Iar dânsul m-a iertat.

O vizită importantă domnule primar, petrecută azi 
în comuna dumneavoastră și chiar azi am întâziat.

4Nu spune asta Roxana, știi cum spune domnul 
Ioan Sima în astfel de cazuri?

Nu, nu știu.
4Spune așa: „O fată frumoasă și atunci când în-

târzie ajunge la timp.”
Ei...  despre acest bărbat, Vasile Todi spune că Ioan 

Sima este un prinț al eleganței și al curtoaziei. Bun, 
revenim la vizita de azi?

4Da, am primit azi o delegaţie a Consiliului 

Judeţean Timiș, pentru a definitiva ultimile detalii 
privind introducerea gazului metan în comuna noas-
tră.

Este o dorință, un obiectiv la care dumneavoastră 
țineți foarte mult.

4Bineînţeles, aducerea gazului metan la poarta 
fiecărei case din comună este cel mai important pro-
iect al meu. Sigur, nu exclud aici asfaltarea drumuri-
lor, terenurile de sport cu gazon sintetic și instalaţie 
de nocturnă, trotuarele, canalizarea și atâtea altele, 
dar privesc introducerea gazului metan în comuna 
noastră ca pe o încununare a muncii mele de primar.

Când preconizați să  aduceți în curțile oamenilor 
din comuna dumneavoastră gazul metan?

4Ei, dacă ar depinde de mine, l-aș aduce și mâi-
ne, dar, după cum cred că știu și oamenii locului, 
birocraţia ne omoară. Acte, licitaţii, drumuri, dar, 
dacă am început, sper ca într-un an să reușesc să 
aduc gazul în comună.

Studiul de fezabilitate îl aveți făcut?
4Sigur, avem de mult făcut studiul de fezabilita-

te privind introducerea gazului. Mai mult chiar, am 
și avizele necesare de la Transgaz, dealtfel comu-
na Victor Vlad Delamarina, este prima comună din 
judeţul Timiș care are depus studiul de fezabilitate 
pentru introducerea gazului metan. Mai am planifi-
cată și o întâlnire cu reprezentantul Transgaz, întâl-

nire ce va avea loc la Consiliul Judeţean Timiș.
Dacă nu mă înșel, printre criteriile care trebuie 

îndeplinite pentru a putea avea acceptat proiectul de 
introducere a gazului metan, se numără și intabularea 
străzilor din comună.

4Da, este adevărat iar noi și din acest punct de ve-
dere stăm bine, pentru că avem deja străzile intabula-
te, asemenea și drumurile pe unde va trece conducta.

Văd, la această vizită a mea în comuna dumnea-
voastră, că se desfășoară ample lucrări și la Sfânta 
Biserică.

4Da, și este un fapt care mă bucură atât pe 
mine, cât și pe toţi consătenii mei.

Sunt asigurați banii pentru aceste lucrări?
4Da, Sfânta Biserică a primit, de la Secretaria-

tul de Stat pentru Culte, instituţie publică aflată în 
subordinea Ministerului Culturii și Patrimoniului Na-
ţional, suma de 75.000 de lei, iar precum se poate 
vedea, lucrările se apropie de finalizare. Sigur că 
acestui ajutor financiar primit din partea statului, s-a 
alăturat și efortul credincioșilor din localitatea Vic-
tor Vlad Delamarina.

Domnule primar, ce proiecte continuați în această 
perioadă?

4În perioada de vară, dorim să profităm de vre-
mea bună și să continuăm asfaltarea străzilor din 
localităţile Herendești și Petroasa Mare.

Sper ca într-un an sã reuºesc sã aduc gazul în comunã
 Ioan Cristian CARDAȘ - Primar al comunei V.V. Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

În data de 24 aprilie 
2020, ora 12:00, s-au 

convocat membrii Consiliu-
lui Local al Comunei Victor Vlad Delama-
rina în vederea participării la şedinţa ordi-
nară a Consiliului Local în sala de şedinţe a 
Primăriei comunei Victor Vlad Delamarina 
cu următoarea ordine de zi:

1. Proiect de Hotărâre privind aprobarea 
execuției bugetare pentru trimestrul I al 
anului 2020.

2. Diverse.
La şedintă sunt convocati a participa ur-

mătorii consilieri:
Vasile BEJINARU                             
Andrei CUTH        

Dan Petru STOIAN             
Ștefan HANCZIG                                
Ioan Doru HODOBAŞ                 
Petru George MILOŞ                    
Nicolae Cristian MOISE
Gabriela Nina LEAUTĂ
Iohan Carol PIESZ
Ioan SÂRBU                                       
Ioan SIMA                                                  
Delegat sătesc: Nelu TESLEVICI           

*
În data de 14 mai 2020, ora 12:00, s-au 

convocat membrii Consiliului Local al 
Comunei Victor Vlad Delamarina în ve-
derea participării la şedinţa ordinară a 
Consiliului Local în sala de şedinţe a Pri-

măriei comunei Victor Vlad Delamarina 
cu următoarea ordine de zi:

1. Proiect de Hoărâre privind complec-
tarea consiliului local al comunei VV De-
lamarina.

2. Proiect de Hotărâre  privind complec-
tarea comisie nr. 3 din cadrul CL.

3. Proiect de hotărâre privind aprobarea 
ridicare restricții tonaj.

4. Proiect de hotărâre privind aprobarea 
cotizație asociație gaz pentru anul 2020.

5. Proiect de hotărâre privind intabulare 
DC 136 şi DC 139.

6. Proiect de hotărâre privind rectifica-
rea bugetului local pentru anul 2020.

7.  Alegere președinte ședință.

8. Diverse.
La şedintă sunt convocaţi a participa ur-

mătorii consilieri:
Vasile BEJINARU
Andrei CUTH        
Dan Petru STOIAN             
Ștefan HANCZIG ŞTEFAN                                
Ioan Doru HODOBAŞ                 
Petru George MILOŞ                    
Nicolae Cristian MOISE
Gabriela Nina LEAUTĂ
Iohan Carol PIESZ
Ioan SÂRBU                                       
Ioan SIMA                                                  
Delegat sătesc: Nelu TESLEVICI        

  Transparenţa administrativă

Primar,  Ioan Cristian CARDAŞ

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Martin Sava din comuna Victor Vlad 
Delamarina, ne întreabă dacă este adevărat 

că șoferii pot fi sancționați pentru stropirea involun-
tară a pietonilor? Domnule Sava, stropirea pietonilor 
pe timp de ploaie vă costă de la 1.500 la 3.000 de lei.

Pe timp de ploaie, pietonii sunt expuși stropi-
rii atunci când circulă pe trotuar, devind victimele 
șoferilor neatenți, care merg cu viteză, în condițiile 
în care drumurile sunt pline de bălți. În atare ca-
zuri, este recomandat ca pietonii care sunt stropiți 
de șoferi, cu intenție sau fără, să rețină numărul de 
înmatriculare al mașinii și chiar să aibă un martor al 

incidentului, apoi să se adreseze celei mai apropiate secții de poliție.
Puțini români, ştiu, că au dreptul să facă o plângere oficială la Poliție în 

acest sens, potrivit H.G. 1391/2006, pentru aprobarea Regulamentului de 
aplicare a O.U.G. 195/2002, privind circulația pe drumurile publice, unde, 
la capitolul privind contravențiile se precizează că „stropirea pietonilor, clă-
dirilor și vehiculelor, atunci când pe drumurile publice există apă sau noroi, 
se sancționează contravențional cu amendă de la 1.500 la 3.000 de lei sau cu 
muncă neremunerată în folosul comunităţii de la 20 la 40 de ore”.

Jur. Aurel MIHUŢ

Ascultaţi-mă, surori, pe mine,
Şi voi, fraţii mei, ce vă sfădiţi:
E păcat, nu-i drept şi nu e bine
Să vinzi casa care te-a-ncălzit.
 
Bani ne-ar trebui la fiecare
Toţi avem copii şi vremea-i grea.
Însă cum să vinzi fereastra oare,
Cea la care maica te-aştepta?!

Casa părintească nu se vinde
Nu se vinde tot ce este sfânt.
Din atâtea lucruri dragi şi sfinte
Ochii mamei încă ne privesc.

O vom da şi vor schimba lăcată
Şi vor pune şi ferestre noi
Şi trecând pe lângă ea vreodată,
Va privi ca la străini la noi.
 
Casa părintească nu se vinde,
Nu se vinde tot ce este sfânt.
Din atâtea lucruri dragi şi sfinte
Ochii mamei încă ne privesc
 
Vom pleca şi noi cândva din viaţă
Şi părinţii sus ne-or întreba
Ce mai face casa lor cea dragă
Cine are grijă azi de ea.

Poezia de ţinut minte

Grigore VIERU
Casa  pãrinteascã
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mulţumesc doamnei prof. Andreia TEACĂ pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini / Roxana FURDEAN

Din  albumul  cu  poze 
al  Bisericii  din  Vermeş

Hramul Bisericii din Vermeş, Ziua Înălţării Domnului, Ziua Eroilor şi Ruga 
satului Vermeş, patru mari bucurii într-o singură zi.  În acest an, din păcate, 

programul acestor manifestări a fost unul extrem de redus ca număr de 
participanţi. În imagine, edilul comunei Vermeş, domnul Ion Iacob Damian şi 

Părintele Petru Vintilescu, la depunerea coroanei de flori 
ca semn de profund omagiu adus eroilor de ziua lor.

Petru VINTILESCU

Matinal, așa cum îi stă 
bine unui gospodar, 

domnul primar Damian, mă 
apelează telefonic întrebându-
mă: „Roxana, de când nu ai 
mai stat tu de vorbă cu preoții 
și părinții spirituali ai comu-
nei?” Nu a mai fost nevoie să-i 
răspund la întrebare, înțelegând 
repede dorința domniei sale de 
a relua în pagina comunei dia-

logurile cu Preacucernicii Părinți. Ceea ce, precum 
citiți, am și făcut, dialogând cu un om tânăr, om care 
în timpul în care îți vorbește, rupe luceferi din pieptul 
cerului mutându-i în cerul speranțelor noastre.

Părinte Petru Vintilescu, vă cunosc oamenii locu-
lui, dar se cuvine să vă cunoască și cititorii noștri din 
alte părți ale Țării Banatului, motiv pentru care în-
drăznesc să vă cer câteva date biografice.

4Cu plăcere, eu m-am născut pe data de 14 au-
gust 1970 la Lugoj, din părinţii Maria și Petre Vintiles-
cu din satul Honorici, comuna Victor Vlad Delamari-
na. Am urmat cursurile școlii primare din Honorici, 
apoi Şcoala Gimnazială din centrul de comună.

Cine v-a îndemnat să urmați această binecuvânta-
tă cale?

4Domnișoară Roxana, bunul Dumnezeu mi-a că-
lăuzit pașii spre Seminarul Teologic din Caransebeș, 
unde între anii 1989 și 1994, m-am regăsit spiritual.

Și la Vermeș?
4Am devenind preot în Vermeș din anul 1995. 

Am fost ajutat și sprijinit în ceea ce făceam de către 
părinţii spirituali, nașul meu preot Dorel Cimponeriu 
din Lugoj și de nașa mea, minunata doamnă preo-
teasă Rodica Cimponeriu, aceștia îndrumându-mă în 
toate activităţile mele pastoral-misionare.

În ce an ați absolvit facultatea?
4Am absolvit Facultatea de Teologie Ortodoxă 

din Pitești  în anul 2003.
Sub a cui duhovnicească îndrumare?
4Sub îndrumarea duhovnicească a Părintelui 

Ioan Stancu, prof.univ. dr.Ioan Stancu, omul care 

m-a îndrumat pe tot parcursul dezvoltării mele aca-
demice.

Din câte știu, pentru dumneavoastră, Vermeșul 
reprezintă un loc unde ați descoperit multe bucurii și 
împliniri.           

4Da, aici este locul unde slujesc lui Dumnezeu, 
aici îmi sunt credincioșii de care sunt foarte apropiat 
și tot aici, mi-am aflat, mi-am cunoscut și soţia.

În ce an v-ați căsătorit?
4M-am căsătorit, cu ajutorul Bunului Dumne-

zeu, cu Mărioara – Ancuţa din Vermeș în ziua de 29 
octombrie 1995.

Și Bunul Dumnezeu v-a binecuvântat casa și cu o 
fetiță.

4Adevărat, am fost și suntem binecuvântaţi, cu 
fiica noastră Delia – Maria, năacută în iua de 14 sep-
tembrie 1996.

Și dumneavoastră și soția dumneavoastră, slujiți 
oamenilor.

4Se poate spune și astfel, dacă ţinem seama de 
faptul că doamna preoteasă este asistentă medicală 
în comuna Vermeș.

Și Delia-Maria?
4Fiica noastră este masterandă în an terminal 

la Facultatea de Litere, Istorie și Teologie din cadrul 
Universităţii de Vest din Timișoara.

Părinte, în acest an împliniți un sfert de veac de 
preoție la Vermeș!

4Ei, da! Anul acesta, cu ajutorul Bunului Dum-
nezeu, împlinesc 25 de ani de preoţie în localitatea 
Vermeș, fiind susţinut de minunata mea familie și de 
buna colaborare cu domnul primar Ion Iacob Dami-
an și cu Consiliul Local al comunei Vermeș.

Pe ce se bazează această «bună colaborare»?
4Pe fraternitate, pe înţelegere și pace și doresc 

a mulţumi și prin intermediul frumosului jurnal „Ba-
natul” domnului primar Damian, pentru sprijinul 
acordat în întreaga mea activitate administrativ – bi-
sericească.

Preaonorate Părinte, ce-mi puteți spune despre 
vremurile pe care le trăim, amenințați de această pâr-
dalnică pandemie?

4Cât despre vremurile pe care le trăim, consider 
că această pandemie a venit de la Dumnezeu ca o 
încercare pentru neamul românesc și pentru întrea-
ga omenire, dorind ca noi oamenii să ne apropiem 
mai mult de El. Trebuie să avem nădejde și credinţă 
că numai Dumnezeu ne va salva din acest necaz. Cu 
siguranţă înreaga lume va deveni mai bună după 
această perioadă dificilă prin care trecem în ultimele 
luni.

Cine v-a însoțit primii pași pe drumul către Sfânta 
Biserică?

4Încă din frageda pruncie am mers la Sfânta Bi-
serică alături de străbunica mea Elisabeta, care era 
prescurăreasa bisericii din satul natal, alături de bu-
nica Ana, de mama Maria și de bunicul Ioan Lazăr.

Pe cine ați avut ca îndrumător spiritual în acei ani 
de fragedă tinerețe?

4Dragă, în Sfânta Biserică l-am avut îndrumă-
tor spiritual pe părintele paroh Ioan Căprariu și am 
învăţat cântarea bisericească de la cantorul Ioan 
Busa.

Atâția dascăli, atâtea modele... ce rol acordați 
școlii în acest veac în care tinerii își croiesc modele 
de carton?

4Dragă Roxana, consider că în viaţa tinerilor de 
astăzi, școala trebuie să fie elementul primordial în 
formarea lor pentru viaţă. Iar profesorii sunt cei care  
trebuie să le insufle dragostea pentru învăţătură și 
pentru promovarea valorilor culturii naţionale.

Și părinții, Părinte?
4Părinţii trebuie să fie cel dintâi exemplu pentru  

copii lor, pentru ca aceștia văzând viaţa bineplăcută 
înaintea lui Dumnezeu, a părinţilor, să-i aibă exem-
ple de urmat. Părinţii trebuie să-și crească copiii în 
frica lui Dumnezeu, iar copiii să-și cinstească părinţii.

Preaonorate Părinte, cum ați dori să încheiem 
această întâlnire?

4Cu un gând frumos adresat tuturor cititorilor 
jurnalului interregional „Banatul” și truditorilor săi 
care, lunar, spre bucuria noastră, ne prezintă alesele 
valori ale Țării Banatului, ale pământului nostru drag 
și Sfânt!

Doresc a mulþumi ºi prin intermediul frumosului jurnal “Banatul„ domnului primar Damian, pentru sprijinul acordat 
în întreaga mea activitate administrativ – bisericeascã

 Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Petru Lighezan, din comuna Vermeș, fidel cititor al jurnalului 
nostru, ne întreabă dacă „Asigurarea Carte Verde” se schimbă de la 

1 iulie 2020? Domnule Lighezan, „Biroul Asigurătorilor de Autovehicule din 
România” anunța cu câteva săptămâni în urmă că polițele de asigurare Carte 
Verde se vor schimba. Schimbare nu are legătură cu prețul sau cu statutul legal 
al acestui tip de asigurare, ci doar cu culoarea hârtiei pe care se tipăresc acestea.

Așadar, hârtia pe care „Cartea verde” se va tipări de la 1 iulie va fi de culoa-
re albă. Polițele încheiate înainte de întâi iulie își vor păstra valabiliatea până 
la data la care expiră. Asigurătorii care au dreptul să vândă asigurări RCA pe 
teritoriul României vor tipări polița de asigurare „Carte Verde”, indiferent daca 
se eliberează cu contractul de asigurare RCA sau separat, pe hârtie de culoare 
albă, în loc de culoare verde.

„Biroul Asigurătorilor de Autovehicule din România” recomandă ca în ca-
zul călătoriei în statele membre ale sistemului „Carte Verde”, șoferii să aibă asupra lor asigurarea tipărită 
pe suport de hârtie, pentru a putea fi prezentată autorităților în cazul unui control.

„Cartea Verde” este un certificat internațional de asigurare în baza căruia, proprietarul, utilizatorul sau 
șoferul autovehiculuiui este asigurat în privința răspunderii civile pentru pagubele produse prin interme-
diul vehiculului respectiv, în conformitate cu legislația fiecărui stat pentru care documentul de asigurare 
este valabil. 

Pentru țările în care asigurarea „Carte Verde” nu este valabil, chiar și pentru tranzitarea lor, este 
necesar să fie încheiată o asigurare „Carte Verde” distinctă față de asigurarea RCA deținută, care să fie 
valabilă în acea țară pe perioada deplasării.



17. iulie

 oaia 
de Coºteiu

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

Se spune că localitatea 
Coșteiu, vara, este mai 

frumoasă decât talgerul lunii 
din nopțile lui iulie. Coșteiul 
este o așezare care încă mai as-
cunde locuri pline de legendă, 
locuri care ne reamintesc nouă 
celor crescuți la țară și fugiți la 
oraș, ce lume fabuloasă s-as-
cundea sub căruța din fundul 
șopronului. Aici, revin mereu 

cu drag, pentru că orice reîntâlnire cu domnul pri-
mar, este plină de politețe și vorbe frumoase.

Domnule primar, spuneați la trecuta noastră în-
tâlnire că ați pregătit documentele necesare pentru 
obținerea banilor necesari introducerii gazului me-
tan în comuna dumneavoastră, precum și pentru 
schimbarea întregii rețele de apă cu capăt final ter-
minarea canalizării.

4Adevărat, așa am spus și mă bucur că ai 
reţinut, aceste obiective, extrem de necesare con-
sătenilor mei, trebuie îndeplinite. E vorba de lucrări 
de peste 2.000.000 de euro, bani cu care vom reuși 
să terminăm atât reţeaua de apă din comuna noas-
tră, cât și reţeaua de canalizare rămasă pentru două 
localităţi. Îmi doresc mult să finalizez și această lu-
crare pentru a oferi cetăţenilor, tuturor cetăţenilor 
din comuna noastră condiţii optime de viaţă.

Dar proiectele dumneavoastră, din câte știu, nu 

se opresc aici.
4Da, acum suntem preocupaţi și de schimba-

rea iluminatului public, pentru care lucrăm la finali-
zarea documentaţiei.

Și pentru cei mai tineri?
4Dragă, pentru tineri și nu numai pentru ei, do-

resc să aduc posibilitatea conectării la internet din 
orice loc al comunei. Acest fapt va fi benefic și pen-
tru cei care ne vizitează comuna.

Cu ce fonduri?
4Cu fonduri europene.
Domnule primar, nu vă place să vorbiți despre re-

alizările dumneavoastră...
4Iartă-mă că te întrerup, dar așa cum am mai 

spus, realizările unui primar sunt la vedere. Numai 
cine nu vrea nu le vede. Sigur că sunt și oameni care 
nu vor să vadă, dar marea majoritatea oamenilor 
știu să recunoască și recunosc munca mea depusă 
în folosul comunităţii în mijlocul căreia trăiesc. Spu-
ne sfântul evanghelist Luca: „Vai vouă când toţi oa-
menii vă vor vorbi de bine!”

Sunteți, mai bine zis ați fost, sunteți și veți fi, un 
om iubitor de oameni și de Dumnezeu.

4Domnișoară Roxana, dragostea și respectul 
pentru oameni și iubirea pentru Dumnezeu, sunt pri-
mele îndemnuri primite de la preabunii mei părinţi.

Ce sunt părinții, domnule primar?
4Ei, aici îţi spun cum spune fratele meu de su-

flet și colegul sau șeful tău...

Colegul, că șef nu-i place să-i spun.
4Foarte frumos, ei, el spune și are drepta-

te, că părinţii sunt singurii sfinţi pe care îi putem 
îmbrăţișa.

Domnule primar tinerii comunei dumneavoastră 
și nu numai ei, se află în această perioadă în ceea ce 
numim febra examenelor, aveți un mesaj pentru ei?

4Desigur, și mă bucur că îmi ceri acest lucru 
pentru că astfel, am prilejul să urez tuturor elevilor 
și studenţilor din comuna noastră, succes la exa-
mene și drum lin în viaţă pentru a-și putea împlini 
fiecare, idealul său.

Că veni vorba de idealuri, la vârsta lor care era 
idealul dumneavoastră?

4Dragă Roxana, mă crezi ori nu, viaţa din anii 
aceia nu prea ne lăsa să visăm, dar ce pot să te asi-
gur, este faptul că odată cu trecerea anilor, fiind o 
prezenţă constantă la sfânta Biserică, am  învăţat 
de la o mare personalitate a ortodoxismului româ-
nesc că problema care se pune este ca în fiecare zi 
să putem cuceri Veșnicia. Acesta este cel mai înalt 
ideal. A avea cineva gândul să ajungă ceva în viaţă 
– profesor, etc. este un scop omenesc, nu un ideal. 
Idealul este să slujești la ce e mai înalt posibil. Adică 
lui Dumnezeu.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru primire și 
pentru acest final de dialog.

4Cu plăcere și cu frumoase urări colegilor du-
mitale.

Urez tuturor elevilor ºi studenþilor din comuna noastrã, succes la examene ºi drum lin în viaþã 
pentru a îºi putea împlini fiecare idealul sãu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Din albumul comunei Poşta redacţiei

 Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Doamna Saveta Roman din comuna Coșteiu, ne întreabă dacă se pot acorda re-
troactiv tichete de masă salariaților cu contractele suspendate în temeiul art. 52, 

alin. 1, lit. c din Codul muncii, ca urmare a instituirii stării de urgență?
Doamnă Roman, legea nu se prevede că se pot acorda tichete de masă retroactiv 

de la data instituirii stării de urgență, ci se prevede că se pot acorda tichete de masă 
salariaților ale caror contracte individuale de muncă sunt suspendate ca urmare a insti-
tuirii stării de urgență. Cu alte cuvinte, suspendarea contractului individual de muncă a 
intervenit ca urmare a instituirii stării de urgență. 

Conform art. 78 din Constituția României, legea intră în vigoare în termen de 3 
zile de la data publicării în Monitorul Oficial. Astfel, se pot acorda salariaților aflați în 
șomaj tehnic începând cu data de 21 mai până la 31 mai inclusiv.

După data de 31 mai, se pot acorda tichete de masă doar în cazul contractelor de 
muncă ce au fost suspendate ca urmare a instituirii stării de urgentă și rămân suspendate după această dată din 
cauza menținerii restricțiilor în domeniul respectiv.

Podul de caramidă de peste canalul Timis-Bega, face parte din Nodul 
Hidrotehnic Coştei amplasat la ramificarea canalului  de descărcare 

Timiş – Bega din râul Timiş, conceput de inginerul olandez Maximilian Fremaut.
Podul a fost construit în anul 1760.

HOTĂRÂREA Nr. 31, privind aprobarea prelun-
girii Contractului de concesiune nr. 2964/04.05.2015 
încheiat cu  dr. Pogany Daniela-Anca.

Analizând temeiurile juridice:
1. Prevederile art. 5, alin (2) din Hotarârea Guver-

nului nr. 884/2004, privind concesionarea unor spații 
medicale, cu modificările ulterioare;

2. Prevederile Legii nr. 359/27.12.2018 pentru 
modificarea Legii nr. 95/2006 privind reforma în do-
meniul sănătății;

3. Prevederile HCL nr.14/23.02.2011 privind con-
cesionarea spațiilor cu destinația de cabinete medi-
cale.

Ținând cont de:
1. Referatul de aprobare nr. 3088 din 06.05.2020 a 

d-lui primar Carebia Petru, din cadrul Primăriei Co-
munei Coșteiu;

2. Raportul de specialitate nr. 3093 din 06.05.2020 
întocmit de Compartimentul Urbanism;

3. Raporturile de avizare ale comisiilor de specia-

litate din cadrul Consiliului Local Coșteiu.
4. Contractului de Concesiune nr. 2964/04.05.2015.
Luând act de:
1. Cererea nr. 3053/ 05.05.2020 a d-nei dr. Pogany 

Daniela - Anca prin care se solicită prelungirea con-
tractului de concesiune;

În temeiul prevederilor art. 129 alin. (2) lit. c), art. 
139 alin (1) si alin (3) si art. 196 alin. (1) lit. a) din 
Ordonanța de Urgență nr. 57/2019 privind Codul Ad-
ministrativ.

Consiliul Local al comunei Coșteiu adoptă pre-
zenta hotărâre:

Art. 1. - Se aprobă prelungirea Contractului de 
Concesiune nr. 2964/04.05.2015, încheiat cu CA-
BINETUL MEDICAL DR. POGANY DANIELA - 
ANCA până la data de 16.09.2023.

Modificarea contractului de concesiune se va face 
prin Actul adițional nr. 1, anexă ce face parte din pre-
zenta hotărâre.

Art. 2. - Se împuternicește 
Primarul Comunei Coșteiu să 
semneze Actul adițional nr.1 la 
contractului de concesiune nr. 
2964/04.05.2015.

Art. 3. - Prezenta hotărâre poate fi contestată în 
condițiile Legii contenciosului administrativ nr. 544/ 
2004, modificată și completată.

Art. 4. -  Prezenta hotărâre are caracter individual 
și va intra în vigoare la data comunicării.

Art. 5. - Prezenta hotărâre se încredințează cu du-
cerea la îndeplinire primarul comunei Coșteiu prin 
aparatului de specialitate al primarului.

Art. 6. - Prezenta hotărâre se comunică  prin in-
termediul secretarului general al comunei Coșteiu 
în termenul prevăzut de lege: Prefectului Județului 
Timiș, Primarului comunei Coșteiu, tuturor factorilor 
interesați și se aduce la cunoștintă publică prin afișare 
la sediul Consiliului Local Coșteiu și postare pe pagi-
na de internet în Monitorul Oficial Local.    

  Transparenţa administrativă
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Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Cornelia RUSU  

De când am întâlnit-o 
prima data pe doamna 

Cornelia Rusu, m-am gândit la 
originea numelui său. Cornelia 
provine de la cuvântul latinesc 
„cornu”, care, în limba română 
înseamnă „corn”, fiind consi-
derat un simbol al abundenței 
și forței. Pe lângă originea lati-

nă, Cornelia are oarecum și o influență biblică, fiind 
un derivat al numelui Cornelius amintit și în Vechiul 
Testament, unde se spune că un om cu numele Cor-
nelius a fost ghidat de către un înger pentru a-l găsi 
pe Petru. După ce a reușit să-l găsească pe Petru, 
s-a convertit la creștinism. Se spune că purtătoarele 
acestui nume sunt considerate a fi persoane ordonate 
și care depun numeroase eforturi și sacrificii pentru 
a-și construi o viață a cărei fundație să fie una so-
lidă, care se bazează mereu pe respect și încredere. 
Asemeni celor spuse, doamna Cornelia Rusu, este ge-
nul de persoană care pune un foarte mare accent pe 
sinceritate și dreptate, motiv pentru care orice mică 
minciună care-i va fi spusă va reuși să o supere destul 
de tare, dacă nu chiar să o determine să pună capăt 
unei relații care s-a bazat pe aceasta.

Doamnă Cornelia, sunteți născută la…
4Sunt născută la Lipova, dar am crescut la 

Birchiș, la bunici.
Și n-ați mai plecat din Birchiș.
4Cu excepţia anilor de școală.

Activați în cadrul administrației comunei ca refe-
rent-contabil, zic bine?

4Da.
Din ce an lucrați în cadrul primăriei?
4Din ziua de 1 martie a anului 1994.
Aveți o memorie de contabil.
4Mulţumesc.
De când îl cunoașteți pe primarul comunei, pe 

domnul Ioan Guțu.
4De o viaţă. De când a fost președinte la C.A.P.
Ca să înțeleagă și cititorii mai tineri, C.A.P., adică 

Cooperativa Agricolă de Producție.
4Dar și dumneata, Roxana, ești tânără și văd că 

știi.
Da și mai știu că primarul de azi al comunei 

Birchiș, a fost cel mai tânăr președinte de C.A.P. din 
România.

4Este adevărat. Şi a dovedit în acei ani ai 
tinereţii sale că poţi fi un bun conducător și un bun 
gospodar, indiferent de vârsta pe care o ai. Şi vă 
pot spune, din auzite, este adevărat, că a fost un 
om la fel de dinamic cum este și acum, la fel de co-
rect și de omenos.

Ce să înțeleg când spuneți «omenos»?
4Să înţelegi că și atunci când era președinte de 

colectiv și acum când este primar, în biroul său orici-
ne a venit cu o problemă a găsit înţelegere și drum 
spre rezolvarea ei. Din anii în care era președinte de 
C.A.P. Ioan Guţu a fost un om preţuit de oameni.

Cu ce probleme vă confruntați în domeniul dum-

neavoastră de activitate?
4Nu le-aș numi probleme, cred că ceea ce ne 

solicită mai mult este stufărișul legislativ care de 
multe ori se schimbă de la o zi la alta.

Comuna în care locuiți, s-a schimbat mult în acești 
ani?

4Foarte mult, începând cu drumurile și când 
spun drumuri mă refer atât la șosele cât și la tro-
tuare. Apoi nu putem să nu vorbim de lucrările de 
reabilitare făcute la școlile din comună, la Căminele 
Culturale și nu în ultimul rând, la modernizarea se-
diului frumos al primăriei noastre. Asta fără a uita 
de terenurile se sport cu instalaţie de nocturnă și 
gazon sintetic puse la dispoziţia celor tineri și nu 
numai lor. Şi să nu uităm! Fără a greși, pot să spun 
că șoseaua care leagă Căpâlnașul și toată Valea 
Mureșului de judeţul Timiș există datorită lui Ioan 
Guţu.

Da, această șosea reprezintă un vis împlinit al 
domnului primar Guțu. Spuneți-mi, doamnă Corne-
lia, cum este Birchișul de azi în comparație cu cel al 
copilăriei dumneavoastră.

4Mai frumos, dar cu oameni mult mai puţini. 
Mulţi au plecat în lumea de dincolo, alţii au plecat 
în lumea largă…

Au mai rămas…
4Au mai rămas bătrânii. Dar, un lucru bun, îl 

reprezintă faptul că datinile și obiceiurile locului se 
păstrează. Încă!

ªoseaua care leagã Cãpâlnaºul ºi toatã Valea Mureºului de judeþul Timiº 
existã datoritã lui Ioan Guþu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Birchişul de altădată

 Acum 203 ani

Este anul 1817. Nori negri tăvălugesc cerul, scrâșnind din fulgere peste Valea 
Mureșului. Zilele se scurg încet, zgribulite în pânzele ploilor care cad fără încetare. 

Urâtă primăvară. De două săptămâni soarele stă sechestrat după draperiile îndoliate ale 
norilor. Versanţii munților și ai dealurilor își aruncă la vale torenții, învolburându-se haotic 
în albia Mureșului. Tot ce-i peste puterile bătrânului Mureș de a căra la vale, descarcă peste 
maluri. Împinge apele până la marginea satului.

Cucuruzul de sub brazdă așteaptă retragerea apelor, pentru a străpunge crusta de pământ 
cu mătasa verde a frunzelor. N-a fost să fie așa. În retragerea puhoaielor, brazdele au fost 
dislocate și măturate la vale, cu boabe cu tot. Pe alte locuri le-a învelit noroaiele adunate de 

pe câmpuri. Oamenii oftează privindu-și crăpăturile palmelor. Vor apuca iarăși coarnele plugului, pornind-o de la 
capăt.

Este mijlocul lui aprilie. Timp ar mai fi. Și soarele îi ajută binevoitor, îmbrățișând cu razele-i calde holdele, 
pentru a stoarce apa în plus care s-a infiltrat. Se ară de când se crapă de ziuă până ce se întunecă. Animalele gâfâie 
zdrelite de juguri și hamuri. Oamenii, amărâte semne de întrebare pe coarnele plugului, se luptă îndârjiți cu pă-
mântul. Se luptă pentru viață. Timpul s-a întârziat pentru semănături. Este luna mai. Când se mai coace mălaiul? 
Și robota la castel trebuie sã o facă. Dacã nu lucrează zilele de robotă, cine le mai macină cucuruzul? Cine le mai 
dă lemne pentru foc? De unde s-ar mai împrumuta, ferească Dumnezeu de o secetă?

Zilele s-au scurs tăcute și cuminți. Aurul verde al mălaiului a împuns pământul. Mai întâi cu un colț timid. 
Peste o săptămână vor apărea trei-patru frunze. În curând va urma săpatul. Oamenii privesc cerul. Își fac cruce 
mulțumind lui Dumnezeu. Au scăpat de foamete. Seara și-a întins mantia de umbre peste țarinã. Cocii  și care se 
întorc în sat. Undeva, spre Balta-Mare, se aud frânturi de cântec. Prin încorsetarea nevoilor și a necazurilor, mai 
fâlfâie când și când câte o aripă melodică, ca un balsam tămăduitor cu mici bucurii. Bucuria pentru o nouă recoltă 
a fost de scurtă durată. Ciurdele de bivoli ai norilor au tulburat iarăși înălțimile. S-a crezut că va fi o zi sau două. 
Cerului i s-au rupt iarăși zãgazurile apelor. Pâraiele versanților iar au gâlgâit  învolburate. Mureșul și-a îmbrâncit 
din nou valurile peste țarină. Când și le-a retras, după două săptămâni, cucuruzul sucomba, culcat la pământ cu 
frunzele de ceară sub razele fierbinți ale soarelui. Toată țarina părea un pustiu saharian, cu oazele sălciilor pe alo-
curi. Doar ele, sălciile, mai punctau cu verde bălțile, malurile moltărețelor și ale Mureșului. Toamna, amețită de 
sărăcie, a privit lung cu milă în hambarele goale și în șanțurile cutelor săpate adânc în fețele oamenilor. Iarna a 
mușcat cu ger din sufletele împietrite de foame și îngrijorare. Moara hibernează mută. Cărările spre ea sunt pustii, 
acoperite de troiene și de uitare.Ultimele rezerve se terminaseră.

Aurel VODICEAN

 Rubrica şcolii

Elevii ne întreabă, 
noi răspundem

Eleva Corina Bodea din comuna Birchiș, ne 
adresează o întrebare interesantă și anume care 

sunt privilegiile Reginei Elisabeta a II-a, a Marii Bri-
tanii?

Dragă Corina, Regina Elisabeta a II-a se bucură de 
nenumărate privilegii şi se mai poate mândri cu anu-
mite lucruri unice: regina are permisiunea de a călă-
tori în toată lumea, fără a avea nevoie de un pașaport, 
pentru că, legislația britanică prevede că pașapoartele 
sunt eliberate în numele Majestății Sale, astfel că este 
imposibil ca Regina să-și elibereze propriul document.

Pe scurt, pentru ca un cetățean britanic să aibă 
pașaport, trebuie să întocmească o cerere către Regi-
nă; Regina nu este nevoită să plătească taxe; Regina 
nu are nevoie de un permis de conducere pentru a șofa 
și nu este obligată să respecte anumite limite de vite-
ză; Regina poate să încalce, în principiu, orice lege 
doreşte, întrucât este deasupra legilor ţării pe care o 
conduce; Nu poate fi interogată; Nu poate fi dată în 
judecată; Are puterea de a declara război oricărei alte 
ţări; Are propriul bancomat instalat în subsolul Palatu-
lui Buckingham; Deține toți delfinii, sturionii și toate 
balenele găsite în apele britanice;

Fiind cea mai importantă personalitate din Regatul 
Unit, are două zile în care își serbează ziua de naștere 
– cea oficială este pe data de 21 aprilie, iar cealaltă 
este a doua sâmbătă din luna iunie.

Prof. dr. Aurel MIHUŢ
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Din  albumul  comunei

Sînandrei, o oază de linişte, de ordine, de curăţenie şi de frumuseţe.

O. simplă plimbare prin 
comuna Sânandrei, 

are același efect benefic pen-
tru sănătate precum o plim-
bare prin parcurile orășelelor 
austriece. Curățenia și ordi-
nea domnește, în comună, de 
la trecerea podețului împodo-
bit cu flori, semn că oamenii 
comunei au știut să aleagă un 

om destoinic în fruntea primăriei. Cu acest om am 
stat de vorbă în vipia unei zile de iulie.

Domnule primar, venind înainte de ora stabili-
tă la întâlnirea cu dumneavoastră, cu o curiozitate 
specifică profesiei, m-am uitat prin curtea primări-
ei, așa cum se uită trecătorii în bătătura oamenilor 
gospodari. V-ați înnoit cu utilaje noi. Din fonduri 
europene?

4Exact, prin fondurile europene, am reușit 
să achiziţionăm pentru primăria comunei noas-
tre, după trei ani și jumătate de eforturi reale, un 
buldoexcavator, un tocător de resturi vegetale, 
o lamă de zăpadă, precum și o vitanjă, pe care o 
vom folosi în diverse situaţii.

Ce a urmat, repede de tot, după zile caniculare 
precedate de atâtea ploi în activitatea primăriei?

4Ceea ce am și făcut, anume ample 
operaţiuni de dezinsecţie. Ne-am ocupat, chiar 
la începutul acestei luni de dezinsecţia necesară 
pentru confortul oamenilor din comună, pentru 
că, din păcate, ploile abundente și repetate pe 
întreg parcursul lunii iunie și începutul lui iulie, 
au dus la o reală invazie a ţânţarilor. Vorbim de o 
dezinsecţie făcută atât terestru, cât și aerian. Şi 
pe această cale, doresc să rog, în special albina-

rii, să acorde o atenţie sporită în această perioa-
dă a activităţii lor.

Domnule primar, atragerea de fonduri europene 
nu este un lucru ușor și când spun asta mă gân-
desc la imensul hățiș birocratic ce trebuie străbă-
tut până când se ajunge la acele fonduri. Dumnea-
voastră reușiți, chiar recent, din câte am aflat, ați 
atras o frumoasă sumă de euro.

4Da, am reușit să atragem un fond de 
1.000.000 de euro.

Pentru ce vor fi folosiți acești bani?
4Pentru asfaltarea drumurilor agricole în 

localităţile Sânandrei și Carani precum și pentru 
pietruire în localitatea Covaci. Vorbim de lucrări 
deja începute pe care, în cel mai scurt timp, le do-
resc finalizate.

Sunteți, domnule primar, în fruntea unei comune 
dezvoltate, o comună aflată într-o perpetuă între-
cere cu ea însăși, dacă pot să spun astfel. O comu-
nă care cunoaște o reală dinamică a dezvoltării și 
în plan informațional. Ce îmi puteți spune în acest 
sens despre sistemul de digitalizare al localității?

4Domnișoară Roxana, despre procesul pri-
vind digitalizarea comunei noastre pot să vă 
asigur că platforma este funcţională. La noi se 
poate plăti cu cardul la ghișeul primăriei, iar prin 
aplicaţia „ghișeul.ro”, taxele și impozitele se pot 
achita fără ca cetăţenii să se mai deplaseze la 
sediul administraţiei noastre. Tot astfel se poa-
te solicita certificatul fiscal sau cel de urbanism, 
adeverinţele pentru APIA, etc.

Ați declarat un adevărat război ambroziei...
4Da, în această perioadă a anului, ca de fie-

care an de la venirea mea în primărie, am înce-
put o adevărată luptă împotriva acestei plante 

care, după cum se știe, atinge perioada maximă 
de polenizare în lunile august – septembrie și se 
întinde până sfarșitul lui octombrie. În urma con-
sultărilor cu cadrele didactice de la Universitatea 
de Ştiinţe Agricole și Medicină Veterinară a Bana-
tului „Regele Mihai I al României” din Timișoara,  
am identificat soluţii pentru a scăpa de efectele 
nedorite ale ambroziei.

Este de apreciat atât efortul pe care îl depuneți 
pentru a eradica efectele acestei plante, cât și fap-
tul că ați apelat și la cunoștințele unor specialiști. 
Și, precum se vede, cu real folos.

4Adevărat, în urma dialogului avut cu domnii 
profesori, precum și cu conducerea Gărzii de Me-
diu, am ajuns la concluzia că este nevoie de cel 
puţin trei sau chiar patru intervenţii, pe dome-
niul public, de tăiere a acestei plante, pentru a 
putea, chiar dacă nu putem scăpa definitiv de ea, 
cel puţin să neutralizăm cât mai mult efectul ei. 
Deși eu cred că dacă și consătenii mei, pe dome-
niul lor privat, se vor alătura eforturilor noastre 
de stârpire a ambroziei, s-ar putea ca în viitor să 
scăpăm de ambrozie.

Domnule primar, nedorind să abuzez de tim-
pul și amabilitatea dumneavoastră, aș dori să aflu 
și câteva date privind un proiect mare pe care îl 
doriți realizat în comuna dumneavoastră.

4Așa cum am promis, vom demara unul din-
tre cele mai spectaculoase proiecte pentru ele-
vii și tinerii din comuna noastră: „Sala de Sport 
Sînandrei”. Acest minunat proiect a fost urcat pe 
SEAP. Acum, firmele interesate să pună în operă 
acest proiect, sunt așteptate până pe data de 27 
iulie să își depună ofertele.

 oaia de 
Sînandrei

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sînandrei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Vom demara unul dintre cele mai spectaculoase proiecte pentru elevii ºi tinerii din comuna noastrã:
 “Sala de Sport Sînandrei”

Floarea pustiei

Dragi cititori ai frumoasei comune Sînandrei, este bine să știți că cea mai răspândită dintre speciile de 
buruieni aparținând genului Ambrosia, o reprezintă specia „Ambrosia artemisiifolia”, cunoscută sub 

denumirea populară de iarba de paragină, iarba pârloagelor sau floarea pustei, în funcție de zona în care crește.
Polenizarea este realizată cu ajutorul vântului prin răspândirea grăunciorilor de polen. O singură plantă 

matură poate elibera în atmosferă câteva miliarde de grăunciori de polen și până la 30.000 de semințe, care își 
păstrează calitățile germinative până la 40 de ani.

În România, ambrozia este răspândită în aproape toate zonele, cu excepția zonei dealurilor înalte și a zonei 
montane, crescând spontan pe terenurile lăsate pârloagă, în principal de-a lungul căilor ferate, a drumurilor, 
pe marginea apelor curgătoare, a lacurilor, pe marginea pădurilor, în apropierea dărâmăturilor, respectiv pe 
terenurile lipsite de vegetație și prost întreținute, dar și în grădini și parcuri neîngrijite sau pe șantierele de 
construcții, în culturile de cereale și de floarea-soarelui.

Simptomele alergiei la ambrozie sunt similare cu cele ale alergiei la alte polenuri: strănut, congestie nazală 
adică nas înfundat, rinoree, adică secreție nazală apoasă, cefalee, ochi iritați ori senzație de mâncărime în gât.

 Rubrica şcolii

Elevii ne întreabă, noi răspundem
Eleva Sorana Șimon din comuna Sânandrei, ar 

dori să afle cum este corect: „proprii săi copii” 
sau „propriii copii”. 

Dragă Sorana,
Structurile din întrebarea ta – „proprii săi copii”/

„propriii copii”– vizează două probleme : una seman-
tică, legată de sens şi alta referitoare la ortografierea 
cu doi sau cu trei i, ambele întâlnite frecvent în uzul 
limbii.

În primul rând, trebuie observat că adjectivul 
propriu conţine un i în rădăcina sa. Când este pus la 

plural, adică atunci când însoţeşte un substantiv la 
plural, urmând substantivului, forma corectă plural 
nearticulat este cu doi i – copii proprii. Dacă adjecti-
vul este antepus substantivului, articolul hotărât trece 
de la substantiv la adjectiv, prin urmare adjectivul va 
primi un al treilea i: propriii copii.

Când adjectivul propriu însoţeşte substantive fe-
minine sau neutre, ortografierea corectă trebuie să 
respecte aceleaşi reguli. Exemple: resurse proprii / 
propriile resurse primul i face parte din rădăcină, al 
doilea este desinenţa de plural, iar – le din propriile 

este articolul hotărât, plural, specific femininului.
În privinţa asocierii adjectivului propriu care in-

dică posesorul cu adjectivul posesiv săi sau cu lui, 
ei, mei etc., orice construcţie de acest fel reprezintă 
un pleonasm. Prin urmare, nu se poate spune, pentru 
că sunt pleonasme: propriii mei copii / propriile ei 
resurse / propriii lui angajaţi etc., ci propriii copii / 
propriile resurse / propriii angajaţi etc.

Se întâmplă ca, uneori, să se pronunțe greșit pro-
piu fără al doilea r. Singura formă corectă este, evi-
dent, propriu.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
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îngerii vin Mereu la liturghie

VASILE TODI

Dialog consemnat de 
Roxana FURDEAN

pentru „Almanahul Dobrogea 2020”        

U
neori, atunci când pădurea s-a replămădit 
deplin, și pe vârfurile munților negura 
se înalță la cer, interlocutorul meu  se 

dovedește o gazdă bună chiar pentru un hoț de 
gânduri…

Domnul meu, mi-ați vorbit, la trecuta noastră 
întâlnire, despre bucuria cu care vă însoțiți sufletul, 
urcând în liniște pe drumuri de munte, în călătoria 
lui spre Dumnezeu.

Vorbă frumoasă, care îmi place. Dar eu nu am 
atins și nici nu cred că voi putea atinge vreodată nici 
măcar prima din cele trei trepte de lumină care m-ar 
apropia cu sufletul de gleznele bunului Dumnezeu.

Dacă îmi mărturisiți această convingere, îmi 
puteți spune ceva și despre cele trei trepte?

Nimic mai mult decât am citit și eu, anume 
că această călătorie a sufletului spre Dumnezeu 
trebuie să treacă prin trei stadii identificabile 
distincte. Mai întâi, este stadiul de Catharsis sau 
purificarea sufletului de patimile egoiste. Urmează 
apoi stadiul Fotisis, iluminarea sufletului, un dar al 
Sfântului Duh, dupa ce sufletul a suferit purificarea 
și în sfârșit, urmează stadiul Theosis, unirea cu 
Dumnezeu, ca destinație finală și cămin ultim 
al sufletului omenesc. Ultimele două stadii sunt 
imposibil de atins fără ca sufletul să treacă mai 
întâi prin flăcările Catharsisului, purificându-se de 
patimile egoiste.

Cât de slab e omul, domnul meu…
Draga mea, slab e numai omul care trăind doar 

într-o lume materială, crede că e și adevărată. Slab 
e acela care se hrănește doar cu ambiții în loc 
de iubire. Acela e slab, omul care strânge averi 
oprindu-se din goana sa funambulescă pentru a privi 
la cerul de deasupra lui, doar pentru a socoti cât de 
mare va fi partea de cer pe care o va stâpâni după 
moarte. Și ca o ironie a destinului, în tot acest timp, 
pe pământ, lângă el, se află mereu femei tinere care 
vor încerca să-l separe de banii lui.

Pământ și cenușă.
Mai mult cenușă, Fitzgerald vorbește undeva 

despre un loc hilar, despre o vale a cenușii un loc 
unde cenușa crește ca lanurile de grâu pe dealuri 
și în grădini grotești, unde cenușa ia forma unor 
case, din care se înalță hornuri și fuioare de fum, și, 
în cele din urmă, într-un efort de transcendență, ia 
forma unor oameni care se mișcă neclar. Cum să-i 
convingi pe ăștia că Dumnezeu a făcut lumea din 
nimic?

Sunt tot mai mulți cei care nu cred.
Înseamnă că am intrat în epoca marilor 

dezamăgiri. Draga mea, orice poți să ascunzi pe 
lumea asta, numai ce-i a lui Dumnezeu nu. Eu îl 
cred pe genialul ploieștean care spunea odată că tot 
ceea ce vedem este, de fapt, ceea ce nu există. Pare 
curios dar, dacă intrăm în structura materiei, nu vom 
găsi decât energie, adică protoni, electroni, neutroni. 
Masa atomică este o interacţiune gravitaţională, un 
atribut al energismului materiei. De aceea scrie în 
Biblie că Dumnezeu a făcut lumea din nimic. De 
fapt, tot ceea ce se vede şi se simte, tactilul, culoarea 
și sunetul sunt niște funcţii frecvenţiale. Până și 
Cosmosul este o păcăleală holografică spunea Bohr, 
discipolul al lui Einstein.

Cum comentați situația din Statele Unite unde au 
loc proteste violente faţă de moartea unui bărbat de 
culoare, George Floyd, în timp ce era imobilizat de 
poliţişti în oraşul Minneapolis.

Dragă, America s-a clădit pe rasism și chiar în 
acest an se împlinește un secol de când Stoddard 
în „Fluxul populațiilor de culoare împotriva 
supremației lumii albe” își exprima îngrijorarea 
față de creșterea populației asiatice, a propagandei 
bolșevice și a panislamismului, în paralel cu 
scăderea fertilității în rândul rasei albe. America e o 
țară imprevizibilă, cu toate că ei își numesc guvernul 
administrație. Păi, banalul impozit pe ceai impus 
de britanici, se spune că a precipitat declanșarea 
Revoluției Americane. La ăștia nu știi niciodată 
când scutură lingura peste marginea străchinii. Țara 
diavolilor de aur, cum o numea Gorki.

Și cine erau «diavolii de aur»?
În anii '30, când marele scriitor a vizitat America, 

în Rusia era foamete. Şi Gorki a încercat să obţină 
bani de la miliardarii americani, pentru poporul 
înfometat al ţării sale. Dar n-a avut succes. Şi-
atunci, a scris un eseu extrem de critic despre 
America - „New York, oraşul diavolilor de aur” - 
diavolii aceştia fiind dolarii.

Și Rusia?
Ei, dacă privești lumea din Rusia, lumea pare 

mică. Rusia, e o șesime de pământ. Poate și din 
pricina asta, nicăieri, vremea nu zboară atât de iute 
ca în Rusia. Să nu uităm niciodată când vorbim 
de Rusia că în numai 29 de ani, rușii au reușit să 
facă din Rusia o superputere mondială, ceea ce 
americanii au putut să facă din ţara lor abia în 200 
de ani. Și dacă în Rusia ortodoxă s-ar fi întâmplat 
ceva asemănător cu modul în care administrația 
americană încearcă azi să înăbușe revolta populației, 
occidentul ar fi vuit. Draga mea, poporul ăsta 
purtător de Dumnezeu, purtător în inimă nu pe o 
hârtie bancară de 1 dolar, are o colosală vitalitate 
a sacrificiului și plonjează în sfera patriotismului 
cu nebănuite pasiuni creatoare. Amintește-ți că la 
numai 40 de ani după ce au ieșit din Evul Mediu, 
rușii erau primii care trimiteau un om în spațiu! Dar 
tot ei știu, ca nimeni alții, aflați la un pahar cu votcă 
să învârtească dimineața ca s-o ducă către nămiază 
pe cărări pline de cântec.

Și ei sunt primul popor 
pe care politicienii noștri, 
ne -au  îndemnat  să - l 
înjurăm.

Ce politicieni? Ciorbea 
- periscop, Mitrea - șoferul 

de tir, Tăriceanu - cinci 
neveste, ori plagiatorul 
Ponta? Și ăștia, dragă, 
sunt  doar o parte 

din politicienii care 
își târâie demnitatea 

neputând s-o poarte. 
Dar ca ei au mai fost 
în țara asta inși care au 
practicat obediența în 

locul politeții. Și pot să îți dau un exemplu teribil 
de slugărnicie politică românească.

Vă ascult.
Când Mihail Kogălniceanu, trecând la moșiile 

sale din județul Fălciu, fu silit să se oprească la 
Bârlad, deoarece drumul de fier în sus spre Iași și 
Crasna-Huși nu exista, la gară îl aștepta directorul 
de prefectură, Neculau. Ei bine, politicianul Nicolau, 
fost deputat în Divanul ad-hoc, a avut nefericita 
inspirație să-l întâmpine pe Kogălniceanu cu „Sărut 
mâna!”, ceea ce la înfuriat teribil pe șeful de guvern 
care i-a întors spatele, spunându-i: „Rușine!”.

Iată un politician demn!
Da, dar acela era conu’ Mihalache Kogălniceanu, 

cum atât de frumos îl numea bătrânul boier Lupu 
Kostaki pe omul care l-a sfătuit și îndemnat 
pe Alexandru Ioan I. să rezolve chestiunea 
împroprietăririi locuitorilor pontași printr-o lovitură 
de stat, care să statornicească, în același timp, și 
independența noastră. Păcat de țara asta, încă o 
jumătate de veac, numai de delincvenţi, precum cei 
de azi, va avea parte.

Și dacă vă înșelați?
Se poate, s-a înșelat și Nikolai Petrovici când 

i s-a întâmplat să tragă peste noapte la un han, 
undeva într-un orășel îndepărtat, de provincie. 
Acolo l-a surprins îndeosebi curățenia camerei și 
prospețimea așternuturilor. „Hangița trebuie să fie 
nemțoaică”, se gândi el. Dar s-a dovedit că stăpâna 
hanului era rusoaică. Era mama fetei ce avea să-i 
devină, peste scurt timp, nevastă. Orice rău spre 
bine.

În luna care a trecut, teatrul timișorean, a 
pierdut un actor pe care, într-un volum biografic, 
l-ați numit «voievodul teatrului bănățean», 

Vladimir Jurăscu. Actor căruia la «Gala Premiilor 
Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric», în anul 
2011, i-ați acordat cea mai înaltă distincție a 
instituției, pe care o conduceți și azi: «Diploma 
de Excelență cu Plachetă».

A meritat. Dumnezeu să-l ierte!
Ce mai este teatrul românesc astăzi domnul meu?
O pajiște pustie.
Chiar nu mai sunt actori în fața cărora să 

îngenunchiem?
Draga mea, nu mai avem nici măcar o actriță 

frumoasă înaintea căreia să ne plecăm genunchii. 
Unde să găsești azi o Leny Caler? Ai auzit de ea?

Iubita lui Sebastian.
Parcă numai a lui… Leny Caler era ceea ce 

se numește starul de tip american inventat în 
Bucureștiul deceniului trei. În ea era investit 
capital de talent, de simpatie, de reclamă, bancar 
și de presă. Leny a fost copilul minune al teatrului 
românesc și răsfățata numărul unu. Salariul pe care 
Sică Alexandrescu, în anii în care era proprietar 
de trust teatral, îl oferea vedetei cu părul blond 
tunsă a la garçon, Leny Caler, era de 120.000 lei 
pe lună în timp ce actorii Teatrului Național din 
București primeau două mii, iar un napoleon de 
aur reprezenta 400 de lei... Exorbitant! Dacă Leny 
Caler pleca într-un turneu, avea vagonul ei special 
cu bar. Publicul ei îi făcea o extraordinară presă 
orală și care o pretindea pe scenă numai așa cum 
o dorea el... Și Leny juca cum o cerea acel public: 
fascinant, înnobilând orice repertoriu.

Am vorbit în rândul trecut despre bătrânețe, 
acum vă întreb cum vi se pare vârsta de mijloc?

Cea mai grea! E perioada aceea sumbră de 
incertitudini, când tinerețea s-a dus, iar bătrânețea 
încă n-a sosit. Pentru bărbați, ea se aseamănă cu 
vârsta de treizeci de ani la fetele nemăritate, vârsta 

care le deschide fetelor o listă tot mai scurtă a 
burlacilor demni de luat în seamă și la care poșeta 
lor devine tot mai mare pentru speranțele rămase.

Aș mai dori să vă întreb...
Nu se mai poate, i-am promis Preaonoratului 

Părinte Romulus Francescu, că voi fi prezent 
la Liturghie. Și nu vreau să se repete și aici, la 
poalele munților, povestea fabuloasă, pe care 
o știu de la maestrul Beligan, scrisă de Sever 
Voinescu.

Vă rog să mi-o spuneți și renunț la orice 
întrebare.

El zice aşa, că într-o biserică de provincie, cam 
uitată de oameni, duminică dimineaţa nu a venit 
nimeni la Liturghie. Aşa că slujba a fost oficiată 
doar de preot şi de cântăreţ în faţa celui însărcinat 
cu vânzarea lumânărilor. Preotul s-a întrecut pe 
el însuşi, oficiind o slujbă atât de frumoasă, cu 
o predică atât de emoţionantă încât cei doi l-au 
întrebat uimiţi la sfârşit:

- Părinte, de ce aţi ţinut să faceţi o asemenea 
slujbă şi o asemenea predică în biserica goală?

- Cum goală? a replicat părintele.
- Păi nu a venit nimeni! au spus cântăreţul şi 

lumânărarul.
- Biserica era plină, dragii mei, dar voi nu 

aţi ajuns încă atât de sus prin rugăciune încât să 
puteţi vedea. Biserica era plină de îngerii celor 
care nu au venit la Liturghie, deşi ar fi trebuit 
să vină. Îngerii respectă rânduielile şi, chiar dacă 
omul care le e dat în pază nu vine la Liturghie, ei 
totuşi vin. Când    vine şi omul, îngerul e bucuros, 
când nu vine, e trist. Astăzi, biserica a fost plină 
de îngeri trişti, care au cântat împreună cu mine 
atât de frumos şi asta m-a stimulat.

Mulțumesc, Vasile Todi!
Și eu îți mulțumesc Roxana, rugându-te să nu 

uiți niciodată că îngerii vin mereu la Liturghie.


